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Z obecního úřadu

Zastupitelstvo obce jednalo 

Výpis usnesení 
ze 14. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 9. prosince 2011

Usnesení č. 1/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ověřovatele zápisu ing. Petra Prouzu 

a ing. Jiřího Berana, zapisovatelku Lenku Zábranskou.

Usnesení č. 2/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje program zasedání.

Usnesení č. 3/14/2011
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách: 

I. ověřuje
soulad ÚP s Politikou územního rozvoje České republiky 2008 a s územně plánovací doku-

mentací vydanou Královéhradeckým krajem (Zásady územního rozvoje Královéhradeckého 
kraje), se stanovisky dotčených orgánů a se stanoviskem krajského úřadu - dle přiloženého 

Odůvodnění ÚP, zpracovaného pořizovatelem dle § 53, odst. 5 zákona č. 183/2006 Sb., 
o územním plánování a stavebním řádu, ve znění pozdějších předpisů. 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách neshledalo žádný rozpor.
II. souhlasí

s vyhodnocením výsledků projednání ÚP, s vyhodnocením připomínek zpracovaných poři-
zovatelem a předloženým v předkládacím protokolu a se způsobem zohlednění stanoviska 

Krajského úřadu Královéhradeckého kraje k vyhodnocení vlivů na životní prostředí předmětné 
ÚPD ze dne 18. 5. 2011 (č.j. 8444/ZP/2011-Ve) v souladu s ustanovením § 10 i odst. 11 záko-
na č.100/2001 Sb., o posuzování vlivů na životní prostředí a o změně některých souvisejících 

zákonů, ve znění pozdějších předpisů zveřejňuje:
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Sdělení, jak byly zohledněny výsledky vyhodnocení vlivů na životní prostředí:
V průběhu projednávání zadání ÚP byl Krajským úřadem Královéhradeckého kraje (coby 

příslušným orgánem dle § 22 zákona č. 100/2001 Sb. o posuzování vlivů na životní prostředí 
a o změně některých souvisejících zákonů) vydán ve stanovisku ze dne 25. 3. 2010 závěr 

zjišťovacího řízení, že Územní plán Deštné v O. h. je nutno posoudit z hlediska vlivů na 
životní prostředí podle §10i zákona o posuzování vlivů. Krajský úřad Královéhradeckého 

kraje jako příslušný orgán ochrany přírody a krajiny (podle ust. § 77a odst. 3 písm. n) vydal 
po posouzení návrhu zadání územního plánu Deštné v Orlických horách (v souladu s ust. 
§45i odst. 1) dne 25. 3. 2010 stanovisko, že návrh zadání územního plánu Deštné v Orlic-

kých horách nemůže mít významný vliv na evropsky významné lokality (uvedené ve sdělení 
MŽP č. 81/2008 Sb., o evropsky významných lokalitách, které byly zařazeny do evropského 

seznamu) a vyhlášené ptačí oblasti ve smyslu zákona (na území ležícím mimo CHKO Orlické 
hory). Správa CHKO Orlické hory jako orgán ochrany přírody příslušný podle ust. § 78 odst. 
1 zákona č. 114/1992 Sb. o ochraně přírody a krajiny v platném znění vydala dne 1. 4. 2010 

stanovisko, že významný vliv návrhu zadání ÚP Deštné v Orlických horách samostatně 
nebo ve spojení s jinými koncepcemi nebo záměry na příznivý stav předmětu ochrany nebo 
celistvost evropsky významné lokality nebo ptačí oblasti soustavy Natura 2000 lze vyloučit. 
Na základě výše uvedeného bylo nutno posoudit Územní plán Deštné v Orlických horách 

z hlediska vlivů na životní prostředí, resp. udržitelný rozvoj území.
Vyhodnocení vlivů na životní prostředí zpracovala fi rma EKOEX Jihlava, RNDr. Milan 

Macháček, Žižkova 1867/93 PSČ 586 01 Jihlava, osoba s autorizací pro posuzování vlivů na 
životní prostředí podle ustanovení § 19 zákona EIA, osvědčení MŽP ČR 

čj. 6333/246/OPV/93. K vyhodnocení SEA vydal Krajský úřad ve smyslu ustanovení § 22 
písm. e.) zákona o posuzování vlivů souhlasné stanovisko s podmínkami k vyhodnocení vlivů 
na životní prostředí územně plánovací dokumentace ÚP Deštné v Orlických horách dne 18. 

5. 2011 pod č.j. 8444/ZP/2011-Ve.
Stanoviskem byly převzaty podmínky a doporučení obsažené v SEA hodnocení, z nichž je 

naprostá většina zapracována v dokumentaci ÚP, a to stanovením podrobnějších podmínek 
k řešení jednotlivých lokalit či v rámci obecného řešení koncepce ÚP. Řešení ÚP (upraveného 
po veřejném projednání) se od výše uvedeného stanoviska odchýlilo v následujících bodech:

V lokalitě  PB2 byl na základě vypořádání námitky č. 18 změněn výškový regulativ ze 2 na 
3 nadzemní podlaží + podkroví s tím, že celkový výškový limit hřebene střechy 14 m požado-
vaný v SEA vyhodnocení zůstává v platnosti. Tato změna byla konzultována se zpracovate-
lem SEA Dr. Milanem Macháčkem a dohodnuta s dotčeným orgánem - AOPK ČR - Správou 

CHKO Orlické hory.
III. rozhoduje o námitkách

Při řízení o ÚP byly uplatněny námitky, které byly vypořádány se zohledněním stano-
visek dotčených orgánů.
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IV. vydává
podle § 6 odst. 5 písm. c) zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu, 
ve znění pozdějších předpisů (stavební zákon), za použití § 43 odst. 4 stavebního zákona, 
§ 13 a přílohy č. 7 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně analytických podkladech, územně 

plánovací dokumentaci a způsobu evidence územně plánovací činnosti, § 171 a následujících 
zákon č. 500/2004 Sb., správní řád,

Opatření obecné povahy -  ÚZEMNÍ PLÁN DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH.  

Usnesení č. 4/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje úpravu rozpočtu k 30. 11. 2011.

Usnesení č. 5/14/2011   
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje hospodaření obce dle rozpočtové-

ho provizoria do schválení rozpočtu obce na rok 2012. 

Usnesení č. 6/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje cenu vodného 21,- Kč/m3 + 14% 

DPH a cenu stočného 21,- Kč/m3 + 14% DPH platnou od 1. 1. 2012. 

Usnesení č. 7/14/2011
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje směrnici na provádění inventur a 

pro inventury majetku obce k 31. 12. 2011 inventarizační komise v tomto složení:
Hlavní inventarizační komise: ing. Jiří Beran, ing. Eva Kotyzová, ing. Petr Prouza

Obecní úřad: Petr Verner, Arpád Lörincz, Eva Šritrová
Základní škola a Mateřská škola: Eva Šritrová, Jan Pásler, Mgr. Hana Pavlíčková

Hasiči:  Alena Křížová, Martin Struhař, Ladislav Zářecký
VaK: ing. Jiří Beran, Alena Křížová 

Místní hospodářství: ing. Petr Prouza, Martin Struhař, Alena Křížová
Muzeum: Alena Křížová, Jan Pásler, PhDr. Bohumír Dragoun

Byty:  Alena Křížová, Petr Verner
Doprava: Alena Křížová, ing. Eva Kotyzová 
Zdravotnictví: Alena Křížová, Arpád Lörincz 

Usnesení č. 8/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje pronájem pozemků parc. č. 

1194/2, 1306/2, 1426/2, 1440, 1303/6,  1308/2, 1252/2, 1287/1, 1287/3, 2074/1, 2074/2, 
2070/1, 2070/2, 2077, 1243/3 všechny v k. ú. Deštné v Orlických horách a pozemků parc.
 č. 491, 1259 v k. ú. Jedlová v Orlických horách XXXX za roční nájemné 750,- Kč/ha (min 

100,- Kč/rok), přičemž nájemní smlouva bude uzavřena na dobu určitou od 1. 1. 2012 
do 31. 12. 2016.

Usnesení č. 9/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr pronájmu pozemku 

parc. č. 116/1 v k. ú. Jedlová v Orlických horách.
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Usnesení č. 10/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách souhlasí s podpronájmem pozemků parc. 

č. 104/1 a 107/6 v k. ú. Jedlová v O. h. XXXX od 1. 2. 2012 a schvaluje zaslání žádosti na 
Pozemkový fond ČR.   

Usnesení č. 11/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření dodatku č. 1 k nájemní 

smlouvě o pronájmu zemědělských pozemků parc. č. 233/1, 233/3, 233/5, 233/8, 620/11, 
620/16, 657/1, 1097 a 1099/3 v k. ú. Deštné v Orlických horách XXXX.

Usnesení č. 12/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr prodeje pozemku 

parc. č. 1287/2  v k. ú. Deštné v Orlických horách.  

Usnesení č. 13/14/2011 nebylo schváleno.
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr prodeje pozemku 

parc. č. 2068  v k. ú. Deštné v Orlických horách.  

Usnesení č. 14/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr prodeje pozemku 

parc. č. 748/74  v k. ú. Deštné v Orlických horách.  

Usnesení č. 15/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr prodeje nemovitosti 

čp. 126 a pozemku st. č. 299 v k. ú. Deštné v  Orlických horách.  

Usnesení č. 16/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření smlouvy s Králové-

hradeckým krajem o poskytnutí účelové neinvestiční dotace v požární ochraně na výdaje 
jednotky sboru dobrovolných hasičů obce pro rok 2011 č. RR/2011/185-SDH/MV/3.  

Usnesení č. 17/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření darovací smlouvy XXXX. 

Předmětem daru je:
1. Prodloužení vodovodního řadu z potrubí DN 80 (PP 90), vybudované na pozemku 

p. č. 644/22 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 
2. Prodloužení tlakové kanalizace splaškových vod z potrubí DN 80 (PVC 90), vybu-

dované na pozemku p. č. 644/22 v k. ú. Deštné v Orlických horách.
3.  Asfaltová komunikace o šíři 3,5 m včetně parkovacích ploch ze zatravňovacích 

ploch, vybudované na pozemku p. č. 644/22 v k. ú. Deštné v Orlických horách.   

Usnesení č. 18/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje Základní škole a Mateřské škole 
Deštné v Orlických horách, IČ 75015919 přijetí věcného daru do výše 5.000,- Kč XXXX.
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Usnesení č. 19/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje kompetenci starostky pro odsou-

hlasení přijetí daru pro ZŠ a MŠ Deštné v O. h. do výše 30.000,- Kč. O daru bude informovat 
zastupitele.

Usnesení č. 20/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách zamítá žádost ZŠ Trivium Plus o. p. s. na 

úhradu příspěvku ve výši 32.000,-  Kč/školní rok 2011-12 na neinvestiční náklady za 8 žáků 
plnících povinnou školní docházku na Základní škole v Dobřanech.   

Usnesení č. 21/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě 

o úhradě nákladů vzniklých na detašovaném pracovišti ZŠ, MŠ, ŠD, ŠJ Orlické Záhoří, uza-
vřené s obcí Orlické Záhoří, se sídlem čp. 34, 517 64 Orlické Záhoří,  IČ 00275204.

Usnesení č. 22/14/2011
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření dodatku č. 1 ke smlouvě 

o zajištění výkonu činnosti a o úhradě nákladů s tímto výkonem spojených, uzavřené s obcí 
Olešnice v Orlických horách, se sídlem čp. 8, 517 83 Olešnice v Orlických horách, 

IČ 00275174.
Usnesení č. 23/14/2011 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje příspěvek na rok 2012 ve výši 
3.000,- Kč na neinvestiční náklady připadající na jednoho žáka ZŠ pro obce ve spádovém 

obvodu ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách. 
Usnesení č. 24/14/2011 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje termíny zasedání zastupitelstva 
obce na rok 2012: 6. 1.; 3. 2.; 2. 3.; 13. 4.; 4. 5.; 1. 6.; 29. 6.; 7. 9.; 5. 10.; 2. 11.; 7. 12.

Usnesení č. 25/14/2011 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje umístění reklamního poutače 

penzionu Anička na sloup veřejného osvětlení na dobu určitou do 30. 4. 2012.
Usnesení č. 26/14/2011 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje dodatek ke smlouvě č. 950251 
o odvozu odpadu ze dne 25. 2. 1999 uzavřené s fi rmou Marius Pedersen a. s., se sídlem 

Průběžná 1940/3, 500 09 Hradec Králové, IČ 49294920.
Usnesení č. 27/14/2011 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku Alenu Křížovou, mís-
tostarostu ing. Jiřího Berana a Jana Páslera výběrem nového nájemce do uvolněného bytu 

v Deštném v Orlických horách - čp. 433.
Usnesení č. 28/14/2011 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje přesun provozních prostředků do 
prostředků na platy v rámci schváleného rozpočtu ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách.
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Usnesení č. 29/14/2011
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti o dotaci 

z Programu obnovy venkova na rok 2012 na akci: „Odvodnění MK v sídlišti RD pod koste-
lem komunikace čp. 350 – 376“, rozpočet akce 617.939,- Kč s DPH. 

Výpis usnesení 
z 15. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 6. ledna 2012

Usnesení č. 1/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ověřovatele zápisu Evu Šritrovou a 

ing. Jiřího Berana, zapisovatelku Lenku Zábranskou.
Usnesení č. 2/15/2012

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje program zasedání.
Usnesení č. 3/15/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření směnné smlouvy XXXX 
na pozemky v k. ú. Deštné v Orlických horách st. č. 320 o výměře 551 m2, parc. č. 661/49 
o výměře 329 m2, parc. č. 661/51 o výměře 2045 m2, parc. č. 661/52 o výměře 21 m2, parc. 

č. 661/66 o výměře 805 m2, parc. č. 687/9 o výměře 817 m2 a stavbu čp. 134 na pozemku st. 
č. 320  XXXX za pozemky parc. č. 620/10 o výměře 1337 m2, parc. č. 620/19 o výměře 3036 

m2 (oddělený z pozemku parc. č. 620/11), parc. č. 645/2 o výměře 12759 m2 XXXX, 
s doplatkem XXXX ve výši 300.000,- Kč. 

Usnesení č. 4/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje dodatek č. 1 ke směnné smlouvě 

schválené usnesením č. 3/15/2012 XXXX.
Usnesení č. 5/15/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje pronájem pozemku parc. č. 116/1 
v k. ú. Jedlová v Orlických horách XXXX, za roční nájemné 750,- Kč/ha (min 100,- Kč/rok), 
přičemž nájemní smlouva bude uzavřena na dobu určitou od 11. 1. 2012 do 10. 1. 2017.

Usnesení č. 6/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje prodej pozemku parc. č. 1287/2 
v k. ú. Deštné v Orlických horách o výměře 961 m2 XXXX, za cenu 250,- Kč/m2 s tím, že 

náklady spojené s převodem nemovitosti hradí kupující a prodej bude realizován nejpozději 
do 31. 1. 2013, jinak bude stanovená cena neplatná. 

Usnesení č. 7/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření smlouvy o zřízení 

věcného břemene na pozemek parc. č. 2068 v k. ú. Deštné v Orlických horách se Zdeňkem 
Kubizňákem, bytem Turinského 918/9, 500 02 Hradec Králové. 
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Usnesení č. 8/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje prodej pozemku parc. č. 748/74 

v k. ú. Deštné v Orlických horách XXXX, za cenu 250,- Kč/m2 s tím, že náklady spojené s 
převodem nemovitosti hradí kupující a prodej bude realizován nejpozději do 31. 1. 2013, jinak 

bude stanovená cena neplatná.

Usnesení č. 9/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku obce zadáním vypraco-

vání znaleckého posudku na nemovitost čp. 126 v Deštném v Orlických horách a pozemek st. 
č. 299 v k. ú. Deštné v Orlických horách odměřený GP č. 933-190/2011 z důvodu prodeje. 

Usnesení č. 10/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti Pozemkovému 

fondu ČR o pronájem nemovitostí a pronájem pozemků parc. č. 575/7 a parc. č. 687/7 v k. ú. 
Deštné v Orlických horách. 

Usnesení č. 11/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti Pozemkovému 

fondu ČR o úplatný převod a úplatný převod zemědělských pozemků parc. č. 575/8 a parc. 
č. 657/2 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 

Usnesení č. 12/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti Pozemkovému 
fondu ČR o bezúplatný převod a bezúplatný převod zemědělských pozemků st. č. 641 

a st. č. 643 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 

Usnesení č. 13/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje podání žádosti Pozemkovému 

fondu ČR o bezúplatný převod a bezúplatný převod zemědělských pozemků parc. 
č. 657/4 a parc. č. 657/5 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 

Usnesení č. 14/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku jednáním s Magistrátem 

města Hradec Králové ohledně pozemků na Dříši. 

Usnesení č. 15/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje ZŠ a MŠ Deštné v Orlických 

horách podání žádosti o dotaci z programu Královéhradeckého kraje.  

Usnesení č. 16/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje Dětskému domovu Sedloňov pro-

minutí úhrady příspěvku na neinvestiční náklady připadající na jednoho žáka ZŠ a MŠ Deštné 
v Orlických horách na rok 2012.  

Usnesení č. 17/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje úpravu rozpočtu k 31. 12. 2011.
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  Usnesení č. 18/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření smlouvy o právu provést 
stavbu na pozemku parc. č. 24/4 v k. ú. Jedlová v Orlických horách s fi rmou SPORTprofi  

s. r. o., IČ 47469897, spočívající ve stavbě čerpací stanice, trubních a kabelových rozvodů 
technického zasněžování a přípojky NN.

Usnesení č. 19/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje poskytnutí příspěvku XXXX ve 
výši 2.000,- Kč na věcné ceny na akci republikového významu „Orlický maraton 2012“. 

Usnesení č. 20/15/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje XXXX fi nanční dar ve výši 1.000,- 

Kč na slavnostní vyhlášení Nejúspěšnější sportovec Rychnovska roku 2011. 

Výpis usnesení 
ze 16. zasedání Zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 3. února 2012
Usnesení č. 1/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách určuje ověřovatele zápisu Jana Páslera 
a ing. Jiřího Berana, zapisovatelku Lenku Zábranskou.

Usnesení č. 2/16/2012
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje program zasedání.

Usnesení č. 3/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje dodatek č. 2 nájemní smlouvy 

o pronájmu zemědělských pozemků, uzavřené XXXX dne 3. 3. 2009.
Usnesení č. 4/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje dodatek č. 1 nájemní smlouvy 
o pronájmu zemědělských pozemků, uzavřené XXXX dne 20. 12. 2011.

Usnesení č. 5/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách odročilo projednání prodeje čp. 126 

vč. pozemku st. č. 299 v k. ú. Deštné v Orlických horách.
Usnesení č. 6/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr prodeje pozemku st. č. 
222, st. č. 248, parc. č. 37/10, parc. č. 37/11, všech v k. ú. Jedlová v Orlických horách a pově-

řuje starostku zadáním zpracování znaleckého posudku na uvedené pozemky.
Usnesení č. 7/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách zamítá žádost o prodej pozemku 
parc. č. 661/59 a parc. č. 661/60 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 

Usnesení č. 8/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách souhlasí s umístěním herních prvků 

na pozemku parc. č. 661/59 a 661/60 v k. ú. Deštné v Orlických horách. 
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Usnesení č. 9/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách zamítá požadavek na předkupní právo 

na pozemky parc.  č. 661/59 a 661/60 v k. ú. Deštné v  Orlických horách. 
Usnesení č. 10/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje záměr pronájmu pozemku 
parc. č. 1083/2 v k. ú. Deštné v Orlických horách.

Usnesení č. 11/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách ruší OZV č. 4/2010, o místním poplatku za 

provozovaný výherní hrací přístroj nebo jiné technické herní zařízení povolené Ministerstvem 
fi nancí podle jiného právního předpisu.  

Usnesení č. 12/16/2012
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje uzavření smlouvy 

s fi rmou A-PRESS s. r. o., se sídlem Školní náměstí 34, 516 01 Rychnov nad Kněžnou, 
IČ 45538395 na vydávání obecního zpravodajského časopisu Deštník.

Usnesení č. 13/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje vyplacení prostředků na motivač-

ní program ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách z provozních prostředků školy.
Usnesení č. 14/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje ZŠ a MŠ Deštné v Orlických 
horách podání žádosti o dotaci z programu Královéhradeckého kraje na vznik nového fi lmu.

Usnesení č. 15/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje projektovou dokumentaci na akci 

„Stavební úpravy a nástavba rekreační chaty če. 35 v Deštném v Orlických horách“, investor 
Tomáš Sochor, bytem Librantická 51/44, 500 03 Hradec Králové včetně přesahu požárně 

nebezpečného prostoru. Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách pověřuje starostku 
uzavřením smlouvy o právu provést stavbu.

Usnesení č. 16/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje jednorázovou úhradu návratných 

fi nančních prostředků na tvorbu EUROFONDU Euroregionu Glacensis v roce 2012.
Usnesení č. 17/16/2012 

Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách schvaluje poskytnutí příspěvku ve výši 
1.500,- Kč XXXX.  

Usnesení č. 18/16/2012 
Zastupitelstvo obce Deštné v Orlických horách zamítá žádost o příspěvek XXXX.  

Alena Křížová, starostka

Pozn. V důsledku Zákona o ochraně osobních údajů neuvádíme, komu obec majetek prodává, či pronajímá.
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Havárie vodovodu
Ve dnech 5. - 6. 2. 2012 řešili zaměstnanci provozovatele vodovodu v Deštném v Orlických 

horách jeho havarijní stav, a proto byly omezeny dodávky množství a tlaku pitné vody ve vodo-
vodní síti.

Příčinou tohoto stavu bylo nedostatečné plnění akumulační nádrže vodojemu z důvodu 
zamrznutí výtlačného potrubí hlavního zdroje pitné vody (vrt za hasičskou zbrojnicí).  

Již ve večerních hodinách 5. 2. 2012 byl zprovozněn náhradní vrt a zajištěno částečné plnění 
vodojemu. 

Následující den byl hlavní zdroj pitné vody zprovozněn a dostatečné množství kvalitní pitné 
vody opět plnilo vodojem dle provozních potřeb.

Z důvodu omezené dodávky pitné vody na některých úsecích vodovodní sítě byla pro případ 
potřeby zajištěna a připravena temperovaná cisterna s pitnou vodou.

Všem občanům a odběratelům z obce Deštné v Orlických horách děkujeme za pochopení 
a paní starostce za spolupráci při řešení této nestandardní situace.

Kamil Marinica,
ředitel společnosti IVK Group, s. r. o. 

O pozemek je nutné pečovat
Pokud vlastníte kromě domu i nějaké pozemky, tak je dobré vědět, že se o ně musíte také 

pravidelně starat. Jestli se vám na nich pasou ovečky, tak spoustu práce udělají za vás, ale 
jinak je třeba minimálně jednou ročně travnaté plochy posekat. Nejlepší doba je těsně před 
kvetením hlavních plevelů, tady na horách ideálně do konce června. Velmi důležité je plochu 
i uklidit, domluvit se s blízkým chovatelem na odvozu materiálu (např. pro krmení) či biomasu 
zkompostovat (mimo obec lze suchou biomasu i spálit, ovšem po předchozí domluvě s míst-
ními hasiči). 

Stav pozemků kontrolují z hlediska ochrany přírody pracovníci Správy CHKO Orlické hory. 
Pozemek jako zemědělský půdní fond zase hlídají referenti oddělení životního prostředí z MěÚ 
Dobruška. 

Na závěr ještě pár citací ze zákona, který můžete i využít, pokud se váš soused rozhodl 
pozemky neudržovat a vás to obtěžuje či vám to zanáší zahradu.

Zákon č. 326/2004 Sb., o rostlinolékařské péči (dále jen „zákon“)
- dle § 3 odst. 1 písm. a) zákona: …vlastník pozemku je povinen zajišťovat a omezovat 

výskyt a šíření škodlivých organismů včetně plevelů tak, aby nevznikla škoda jiným osobám 
nebo nedošlo k poškozování životního prostředí…

- dle § 78 odst. 2 zákona: …fyzické osobě, která se dopustí přestupku tím, že nezajišťuje 
a nebo neomezuje výskyt a šíření škodlivých organismů tak, aby nevznikala škoda jiným oso-
bám nebo nedošlo k poškození životního prostředí a nebo poškození zdraví lidí nebo zvířat 
podle § 3 odst. 1 písm. a) zákona při výskytu škodlivého organismu včetně plevelů, lze uložit 
pokutu do výše Kč 30 000,- …

- dle § 78 odst. 6 zákona: …právnické osobě za stejný přestupek lze uložit pokutu do výše 
Kč 500 000,-.

Kateřina Geržová
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Z historie
Zapomenutá předhistorie Deštníku

V této části pokračování se ještě vracím 
k úrovni výuky, kterou jsem uplatňoval v letech 
1970-1972 s žáky v Deštném v českém jazyce, 
vlastivědě (dějepisu) a výtvarné výchově (kres-
lení).

V programu výuky vlastivědy byla otázka holo-
caustu. Nejdříve jsme si přečetli krátký příběh 
o matce, Židovce, která byla se svým manželem 
a malým synem odsunuta do terezínského ghe-
ta, kde mu několikrát zachránila život. Autentický 
a strhující příběh děti zaujal. Potom dostaly za 
úkol vybrat si jeden z dramatických okamžiků pří-
běhu a nakreslit jej. Ukázky a úroveň vyjádření 
dětské duše naznačují nekonečnou schopnost 
a obrazotvornost vnímat svět kolem sebe a 
také ve svých představách. Nejde jen o talenty 
s výtvarným nadáním, ale i o průměrné děti. Sta-
čí, když dostanou impuls a pedagogické vede-
ní. Dodnes uchovávám originály těchto obrázků 
deštenských dětí ve svém archivu. Podobně 
tomu bylo při výuce českého jazyka a slohových 
cvičení. 

K uveřejnění slohových prací přináším toto vysvětlení. Šlo o velmi krátká, několikařádková 
slohová cvičení, která vznikla ve školním roce 1971/1972. My jsme je uveřejnili ve Zpravo-
daji až v roce 1975, tedy po třech letech od jejich vzniku, tedy v době, kdy jsem už dva roky 
nepůsobil ve škole. Uvedené slohové práce jsem měl založené v osobním archivu, ale už 
v konečné podobě. Neměl jsem k dispozici originály těchto prací se všemi poznámkami a opra-
vami. Původní práce byly napsány na samostatných čtvrtkách papíru. Každý sloh jsem osobně 
probral se žákem zvlášť. Moje stylistické zásahy spočívaly v podtržení stejných a opakujících 
se slov, které jsme se snažily společně nahradit. 

Hold všem, kteří pomáhali
S odstupem uplynulých třiceti let, mohu v závěru našeho svědectví vyslovit obdiv a dík všem, 

kteří sebemenší měrou přispěli ke vzniku deštenského Zpravodaje, který byl od samého počát-
ku propojen s Vlastivědným aktivem jako jeho tiskový orgán. Vznik a existence obou subjektů 
byl pro stranické orgány nežádoucí (Krajským výborem KSČ počínaje a základní vesnickou 
organizací konče). Všichni, kteří se vědomě či nevědomě zapojili do činnosti Vlastivědného 
aktivu a podíleli se na vydávání Zpravodaje  se mnou veřejně solidarizovali jako s osobou na 
politickém indexu.  Dobře věděli, že z přímé spolupráce se mnou jim neplyne žádný prospěch, 
případně se objeví jen nepříjemnosti. Vlastivědný aktiv představoval malé občanské společen-
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ství, které se v době nesvobody veřejně a zároveň i konspiračně snažilo čelit všem úkladům 
nastaveným totalitním režimem. Až na malé výjimky všichni pochopili naše konspirační heslo, 
„Na půdě Vlastivědného aktivu se o politice nebavíme, nejsme politickým subjektem.“   

Postupně se Vlastivědný aktiv prostřednictvím činorodé a viditelné činnosti dostával do 
povědomí široké veřejnosti. Organizované výstavy, vlastivědné večery, fi lmové večery, různé 
přehlídky, drobné doprovodné tiskoviny se staly účinným nástrojem obrany proti totalitnímu 
režimu. Existence a udržení nežádoucího subjektu bylo přímo úměrné s jeho úspěšnou pre-
zentací a zakotvením ve vědomí široké veřejnosti. Postupně se dařilo zapojit mnohé postižené 
politické osobnosti v rámci tuhé normalizace. Zpravodaj byl také drobným, ale významným 
článkem této strategie.  

Pokusím se v abecedním pořádku připomenout jména spoluobčanů, kteří si zaslouží naší 
pozornost v souvislosti s vydáváním Zpravodaje.

Eduard Bláha, důchodce, bývalý člen SNB, dopisovatel, informace o obecní knihovně 
a z činnosti mysliveckého sdružení.

Ehrentraut Čermáková, učitelka mateřské školy, místní rodačka německé národnosti, členka 
VA a redakční rady.

Bedřich Dörner, obohatil obsah časopisu ročním přehledem o počasí, který vypracoval na 
základě každodenních zápisů z meteorologické stanice v Deštném, kterou vedl. 

Josef Duben, tehdejší pracovník Horské služby, člen VA, člen redakční rady a dopisovatel.
Josef Havelka, zootechnik Velkovýkrmny Smiřice, farma v Deštném, člen VA, člen redakční 

rady, dopisovatel.
Jaroslava Havelková, Státní statek Smiřice, účetní na farmě Sedloňov, dopisovatelka.
Antonín Jablonský, hajný, důchodce, člen redakční rady.
Ladislav Ješina, lesník, dopisovatel.
Kamil Jireš, příslušník SNB, dopisovatel z oblasti veřejné bezpečnosti.
Drahomíra Jirešová,  účetní MNV, dopisovatelka, vedla rubriku Naši jubilanti.
Jindřiška Joová, vedoucí Sněžky, dopisovatelka, informace z výrobního družstva. 
Jaroslav Kleiner, člen HS, člen VA a redakční rady.
Rudolf Kubec, vedoucí farmy Sedloňov, Velkovýkrmny Smiřice, předseda komise veřejného 

pořádku MNV Deštné, dopisovatel z činnosti pořádkové komise.
Antonín Pácha, člen redakční rady, dopisovatel, Kaleidoskop požárů v obci za období 1945 

-1974, a živelných pohrom. 
František Prouza, aktivní sportovec a trenér, úzký spolupracovník redakce, s nevídanou 

měrou se věnoval tréninku a výchově mládeže v Deštném, sjezdové lyžování, skiboby a fot-
bal.

Jaromír Ptáček, vedoucí polesí Opočno, správce osvětové besedy, odpovědný redaktor 
Zpravodaje, garant za činnost VA, velká opora. 

Bohuslav Suchodol, člen fi nanční stráže, důchodce, člen VA a obětavý člen redakční rady.
PhDr. Václav Šplíchal, CSc., zakladatel a vedoucí VA, zakladatel Zpravodaje, anonymní 

výkonný redaktor.
Jiří Švejda, dopisovatel z oblasti horolezectví.
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Jaroslav Veselka, tehdejší předseda MNV, významně podporoval a chránil VA, přispíval do 
Deštníku.

Václav Vojtěch, senior, který byl členem tehdejšího ONV, člen VA a redakční rady, dopisova-
tel, velká morální podpora.

Josef Vomáčka, dopisovatel za SRPŠ.
Miroslav Železo, dopisovatel, informace z oblasti požární ochrany.

Doc. PhDr. Václav Šplíchal, CSc.
Pokračování příště.

Střípky z historie naší obce
Na úvod seriálu
V roce 2015 uplyne 675 let od založení naší obce. Je to výročí, které si zaslouží důstojné při-

pomenutí. V seriálu nazvaném Střípky z historie naší obce se budeme věnovat starým i novo-
dobým dějinám. Budeme postupně vybírat a zařazovat drobné obrázky vytvořené na základě 
našich nejnovějších poznatků, které jsme dlouhodobým studiem objevili a získali. Přinášíme 
nejen nové informace a závěry, ale i mnohá upřesnění.

Začněme hned u samého data zrodu obce. Nejpřesnější a reálný termín vzniku uvádíme 
k roku 1340. Na podzim 1975, několik měsíců po založení Vlastivědného aktivu, který působil 
při Osvětové besedě v Deštném, zažila obec malý svátek. Uskutečnila se Mírová slavnost, 
která se konala při příležitosti 630 let trvání obce. Při této příležitosti byl slavnostně odhalen 
i první obecní znak, jehož rekonstrukce má obdobnou badatelskou cestu. K naší lítosti musíme 
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konstatovat, že obyčejnou numerickou chybou došlo k pětiletému ochuzení ve vymezení délky 
existence naší obecní komunity. V roce 1975 nešlo o 630. výročí, ale správně už o 635.   

Stručně popíšeme technologický postup našeho uvažování a postup při stanovení pevného 
roku založení obce - 1340. Naše úvaha vycházela nejdříve z toho, že z roku 1462, který je 
prvním záchytným bodem, je nejstarší známá zachovalá listina, ve které je uvedeno jméno naší 
obce. Proto tedy tento rok není a nemůže být rokem vzniku.  Nejdříve jsme objevili u Fr. Palac-
kého zmínku o seznamu prvního pražského arcibiskupa Arnošta z Pardubic, který ho pořizoval 
v letech 1344 - 1350. Šlo o soupis obcí podle jednotlivých děkanátů v Českém království. 
V dobrušském děkanátu už ves Deštný fi gurovala. Byl s ní uveden dokonce i dřevěný kostelík. 
Tím jsme se posunuli už k roku 1344.  Potom jsme objevili český překlad staré deštenské farní 
kroniky, kde je zaznamenán zápis o kostelním zvonu s českým nápisem, který byl datován 
rokem 1342. To byl další posun zpět. Když vezmeme v úvahu, že nejméně jeden rok muselo 
trvat, než byl zvon zadán k výrobě, navržen nápis a samotné ulití zvonu, můžeme uvažovat 
o roku 1341. Než mohlo dojít k rozhodnutí o pořízení zvonu, musela předcházet aspoň jeden 
rok výstavba kostelíka, ten musel být vybaven a musel se rozvíjet pravidelný církevní život. 
To znamená, že se v něm konaly pobožnosti. Posunutí datace od odlití zvonu o jeden až dva 
roky zpět je zcela reálné. Stanovení roku 1340, je zcela logickým a reálným vyústěním našeho 
poznání.  

Doc. PhDr. Václav Šplíchal, CSc.
Pokračování příště.

Ohlédnutí
Chtěla bych dnes navázat na článek pana J. Hlaváčka v předchozím zpravodaji o elektrizaci 

naší obce Deštné. Tato místa spojena s mým dětstvím, bych chtěla více přiblížit, jak je ucho-
vávám v paměti.

Tam, kde byl náhon, kterým byla přiváděna voda k pile a elektrárně pana Franze Schindlera, 
jsme chodily za 2. světové války a ještě v letech po ní s maminkou v zimě máchat prádlo. Ve 
džbánku jsme si nesli s sebou horkou vodu, ve které jsme si chvílemi zahřívaly zkřehlé ruce. 
Praní prádla byla tenkrát věc složitá, namáhavá a v zimním období přímo svízelná. Zejména 
v početnější rodině, jako u nás, kde jsme byly čtyři děti a starý dědeček. Nebyla žádná pračka, 
ale valcha. Na té se v kuchyni ve dřevěných neckách prádlo odepralo, na plotně v hrnci vyvařilo 
– to byly povlaky, utěrky a ručníky, znovu důkladně vypralo a pak máchalo. Ale kam jit? – Voda 
byla do všech domků a baráčků „v našem koutě“ přinášena ze studně s přístřeškem, která se 
nacházela vedle křížku u Miloše Duška (žije s námi stále dál) a kam voda přitékala dřeveným 
korytem z potoka. Tady se sousedky potkávaly a zastavovaly „na kus řeči“. U nás v chodbě 
stály vždy dva kbelíky, a když byly vyprázdněné, musel někdo pro vodu dojít. – V zimě jsme 
si k máchání musely často prosekat led v potoce. A v létě se zase „bílé“ prádlo ještě bělilo za 
slunečného počasí na louce dole u mlýna. Muselo to být u potoka, protože bylo třeba každou 
chvíli zaschlé prádlo znovu pokropit konvicí. Bylo třeba bílit asi 2 dny, pak se prádlo máchalo 
také na řece Bělé, doma škrobilo, poskládalo do nůše a zaneslo do mlýna u Karešů mandlovat. 
Mandl tu stál ve stodole, v muzeu ho máme v menším provedení. Byly v něm navršeny velké 
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kameny, pod něho se rozložilo prádlo, klikou 
otáčelo a celý ten „kolos“ přejížděl přes válec 
a tak i přes naskládané prádlo. Ostatní prá-
dlo se žehlilo rozpálenou žehličkou na plotně 
kamen.

Tenkrát byly matky jen v domácnosti, ale 
určitě měly více práce než některá zaměst-
naná žena dnes!

A tak tady v okolí mlýna jsme my děti trá-
vily čas nejen v hrách. Byly to hry z dnešní-
ho pohledu jednoduché, ale pro nás chvíle 
nezapomenutelné. U potoka a na řece jsme 
hledaly třpytivé oblázky a kaménky, v blíz-
kém koupališti se koupaly. Od nás vedla dolů 
polní cesta, dnes už zarostlá. Když do těchto 
míst dnes zajdu, rozhlížím se a nepoznávám 
to tu. – Pro celou obec tu bylo tenkrát zří-
zené pěkné koupaliště, majitelem byl také 
pan Franz Schindler. Opodál na louce byla 
z prken terasa, na které se lidé po koupeli 
slunili. Při koupališti byly neuzavřené kabiny. 
Byla to podlouhlá dřevěná stavba, vpředu 
s velkou verandou, na kterou se přicházelo 
nejdříve a to po širokých schodech nahoru. 
I mimo sezonu jsme se my děti tu proháně-
ly, a když jsme uslyšely hlas majitele pana 
Schindlera, který sem spěchal úzkou pěšin-
kou podél budovy elektrárny dolů od svého 
domku (Blahovec dnes), rozprchly jsme se. 
Po odchodu německého obyvatelstva, to tu 
zůstalo opuštěné a chátralo. Pak v letech 
po 2. světové válce to byl už jen rybník, kde 
byla spousta žab a kluci tu ve struze chytali 
pulce. Také naše husy se tu koupaly, to byla 
práce nás dětí, je sem zahnat. Později v těch 
kabinách jsme se scházely my dorůstající 
mládež, Jenda Michlů hrál na harmoniku. 

Od nás z domova u Liebichů byl z oken 
výhled k té ohromné dřevěné budově elek-
trárny, která zásobovala naši obec elektric-
kým proudem, když se už přestávalo svítit 
petrolejovou lampou. Byl to původně mlýn 

Kareschův mlýn – vyhořel 1962. 
Na základech mají postaveno Cejnarovi.

Pohled od nás z domova k elektrárně 
– kabiny koupaliště.

 Na koupališti.
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– Bromermühle-, ke kterému patřila přistavěná stará, zděná pekárna, ve které náš strýček 
Josef Schier před 2. světovou válkou s otcem pekl chléb. (Foto v muzeu). V blízkosti pak bylo 
ohromné vodní kolo, potřebné také při práci na pile.

Od nás za hospodou na Staré cestě, kde jsme říkali „v našem koutě“, je dnes pusto, domky 
zůstávají prázdné. I po válce tu žila pak trvale v každém rodina „starousedlíci“, mnoho dětí 
a tak jsme tu prožily společné, hezké dětství. – Vzpomínám a je mi tu v tom opuštěném koutě 
teskno! -V proudu času se vše mění- !

Ehrentraut Čermáková
Na přání autorky článek nebyl korekturně upraven.

Ze školy
Na tři dny do světa aneb Projektové vyučování o podnebných pásech
Pro začátek druhého pololetí jsme pro žáky prvního stupně připravily projekt, který rozvíjí 

předmět Náš svět – především tedy vlastivědu a přírodovědu – a dále výtvarnou výchovu 
a český jazyk. 

Týden před plánovaným projektem jsme děti rozdělily do čtyř skupin. Každá z nich si vyloso-
vala jeden z podnebných pásů. Během přípravné doby děti nadšeně sbíraly informace, obrázky 
a jiný materiál ke své projektové práci. Vedoucí skupin se zápalem rozdělovali úkoly a všechny 
materiály shromažďovali u sebe. 

Ve čtvrtek 16. února začalo velké putování po podnebných pásech. První den byl plný zálud-
ných úkolů: hledání a doplňování slov do textu formou hry, vyhledávání poznatků v různých 
encyklopediích, anglická zvířecí doplňovačka, výroba pexesa, skládání básničky, vybarvování. 
Správným určením dvojice „stát – hlavní město“ seskládaly skupinky celou mapu světa se 
zakreslenými podnebnými pásy a vybarvily ji. Odpoledne při výtvarných dílnách přišla na svět 
spousta krásných výkresů zvířat. 

Pátek byl ve znamení kompletace získaných informací a výtvorů. Každá skupina odpre-
zentovala pro ostatní vše, co o daném pásu zjistila. Zakončila své povídání vlastní básničkou 
o některém ze zvířat svého podnebného pásu. Na závěr druhého dne vyplnily děti ve dvojicích 
pracovní list, který shrnoval poznatky z jednotlivých podnebných pásů. Děti práce tak bavila, 
že jsme cestovali ještě 3. den.

Začali jsme na interaktivní tabuli, kde si děti zábavnou formou prostřednictvím křížovek opět 
procvičily vše, co se předchozí dva dny naučily. Svou šikovnost prokázalo každé dítě i tak, že 
si vyrobilo z papírové ruličky zvířátko typické pro danou oblast. A úplně nakonec za spolupráce 
dětí vznikla ve vestibulu školy přehlídka našeho cestování.

učitelky 1. stupně 
Vítání občánků v Kounově
Byli jsme požádáni obcí Kounov, abychom přijeli s našimi dětmi přivítat jejich občánky. Nešlo 

samozřejmě o žádné projevy, ale o pásmo básniček a pískání. 
Příprava pro nás nebyla těžká. Básničky jsme oprášili, Dorotčina a Kubova fl étna si své písnič-

ky několikrát přehrály a mohli jsme nastoupit před miminka a jejich příbuzenstvo. (Požádali jsme 
rodiče Štěpánovi a Geržovi, aby děti z Deštného naložili a do Kounova dovezli.  Za tuto ochot-
nou výpomoc moc děkujeme.) Přednášet odjelo celkem 5 dětí: Vojta a Kuba Geržovi, Dorotka 
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Nováková, Kačka Štěpánová a Zuzka Bartheldyová. Naše vystoupení zahajovalo celý obřad. 
Přestože prostředí bylo pro naše děti cizí, nebály se a s chutí své umění předvedly. Za odměnu 
si pochutnaly na domácích chlebíčcích a zákuscích, domů si odvezly sladkou odměnu. 

Děkuji dětem za zdařilé vystoupení a panu starostovi za vlídné přijetí.
Jana Rémišová 

Dětská scéna 2012
22. 2. tohoto roku se jedna ze tříd na II. stupni naší školy na chvíli proměnila v „malé jeviště“. 

Konalo se školní kolo celorepublikové soutěže v recitaci. Soutěžící mohli porovnat své doved-
nosti v oblasti interpretace textu v několika kategoriích: 2. - 3. třída,  4. - 5. třída,  6. - 7. třída  
a  8. - 9. třída. I přesto, že byli někteří potenciální účastníci nemocní, sešlo se šest recitátorů. 
Pravda, nebylo to zrovna vysoké číslo, ale doufám, že se na příští Dětské scéně k „šesti sta-
tečným“ přidají i nové tváře. 

Školní kolo probíhalo v uvolněné atmosféře a ti, kteří chtěli, mohli využít tzv. druhé šan-
ce na zlepšení vlastního výkonu. Po poradě poroty byly všem zúčastněným předány diplomy 
a věcné ceny. 

Tímto odpolednem však snažení většiny z dětí zdaleka neskončilo. Nejmladší žáky budou 
v okresním kole reprezentovat Dorotka Nováková a Kuba Gerža ze 2. třídy. Oba si připravují 
humornou básničku. I druhý stupeň bude mít svá želízka v ohni. Do okresního kola se podívá  
Nikola Macková ze 6. třídy, sedmačka Karolína Lorenčíková a Karolína Kopejtková, která bude 
zastupovat 8. třídu. Tito starší soutěžící už musí recitovat prozaický text i poezii.

Věřím, že všichni jmenovaní nepodcení přípravu a chytí svoji příležitost pevně za pačesy. 
My všichni jim, prosím, držme pěsti, ať 19. a 22. března, kdy bude probíhat okresní kolo podle 
kategorií, naši školu úspěšně reprezentují.

LuH
Okresní kolo v lyžování a snowboardingu 2012
Jako každý rok pořádala naše škola okresní kolo základních a středních škol v lyžování 

a snowboardingu. Závody se konaly 21. a 22. 2. 2012 na Martě II. Letos se jich zúčastnilo 120 
závodníků z 10 škol okresu Rychnov nad Kněžnou, Náchod a Hradec Králové. 

Sněhové podmínky byly výborné, počasí nám přálo. Sport-profi  zajistilo technické provedení 
včetně postavení trati, časomíry a stanu na prezentaci. Obří slalom se jel dvoukolově, časy 
z obou kol se sčítaly. Vyhodnoceni byli jak jednotlivci, tak čtyřčlenná družstva. Z našich repre-
zentantů se v závodech na lyžích umístili Jan Ježek (1. místo), Mikuláš Pohl (4. místo), Jakub 
Hájek (6. místo), Karel Zachariáš (7. místo), Radek Gottwald (9. místo), Jana Vernerová 
(3. místo), Nikola Martínková (10. místo), Karolína Izáková (11. místo), Láďa Štěpán (5. mís-
to). Družstvo mladších chlapců obsadilo 1. místo. Ve snowboardu nás reprezentovali Beáta 
Cejnarová (3. místo), Karel Zachariáš (2. místo), František Berg (3. místo), Jirka Kolovratník 
(5. místo), Jan Ježek (7. místo), Láďa Štěpán (2. místo), Pepa Janeček (3. místo), Tonda 
Špindler (4. místo), Pepa Stejskal (7. místo). V družstvech jsme získali dvakrát 1. místo v kate-
goriích mladší a starší žáci. Na celkové výsledky se můžete podívat na stránkách naší školy 
(www.zsdestne.cz). Závodníci byli odměněni věcnými cenami, medailemi a poháry. 

Sponzory letošních závodů byli Sport-profi  – JAKO sport, Pohl Sport, Chládek a Tintěra 
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Pardubice, Prodos Dobruška a AŠSK KHK. Děkujeme všem zúčastněným za pomoc a účast. 
Budeme se těšit na příští rok a další závodění.  

 Lenka Hepnarová
Z kultury

RAMPUŠÁK, ANEB LOUČENÍ SE ZIMOU V DEŠTNÉM

V sobotu 17. 3. 2012 v areálu sjezdovek Marta II od 12 hodin.
Připravili jsme pro Vás:
- soutěž masek se závodem v zábavné dráze
- krátký vlek zdarma 
- exhibici skoků 
- sjezd masek s Rampušákem v 16 hodin
- předání vlády Kačence
- vyhodnocení nejlepších masek
- Albertík (klaun s pásmem pro děti)
- Hamleti (hudební skupina)
- Richard Nedvěd (magie)
- Apples (hudební skupina)
- velký ohňostroj
- celým programem Vás provede Martin Dejdar

Přijďte si užít zábavné odpoledne a večer. Těšíme na vás.
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Karneval!
Občanské sdružení SRPDŠ vás srdečně zve na dětský karneval,

který se uskuteční v sobotu 24. března 2012 od 15 hodin 
na chatě Panorama.

Čeká na vás bohatá tombola a spousta soutěží o ceny, k tomu bude hrát 
veselá hudba a můžete se těšit na pár dalších překvapení…

Děti v masce mají vstup zdarma!

Srdečně Vás zveme

NA TRADIČNÍ DIVADELNÍ MAŠKARNÍ PLES, 
který se koná 30. 3. 2012 od 19.30 hodin v horském hotelu PANORAMA.

Hraje hudební skupina TROP z Olešnice v Orlických horách
pod vedením Zdeňka Bachury.

Čarodějnice
Nezapomeňte na pravidelný slet a na 30. dubna oprášit kostýmy!
Bližší informace se včas dozvíte z plakátů.
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Tentokrát jsme měli Vánoce s Rybou
A celou! Ne, že by nám někdy chyběla na talíři. 
28. prosince - to bylo něco! Vánoční čas, novoměstské Polyfonní sdružení a Česká mše 

vánoční!  Konečně jsme ji slyšeli celou. Plný kostel, nevšední podání. Ani jsme nedutali. 
LZ

Silvestr 2011 na Vesmíru
Prožít poslední dny občanského roku 2011 v křesťanském společenství na Vesmíru přijela 

mládež i tentokrát v hojném počtu.
Na Vesmíru se setkalo 200 

mladých z celé republiky. Náplní 
společného programu byly zimní 
sporty, příprava silvestrovského 
programu a tradičního koncertku, 
na který 30. 12. 2011 mladí osob-
ně zvali všechny obyvatele obce, 
i turisty a náhodně kolemjdoucí 
a rozdávali jim pozvánku spolu 
s přáním do nového roku.

Kromě příprav (výzdoby domu, 
vymýšlení scének, pečení a zdo-
bení perníčků) se měli mladí 
možnost ve večerních hodinách 
setkat s manželi Šmehilovými 
(lékaři) při přednášce na téma 
„Sexualita a intimita – důstojné 

předávání života“.  Další večer patřil vyprávění Markéty Krejčové, která jako jedna z řad mla-
dých strávila 7 měsíců života na misiích jako dobrovolnice na slovenském romském sídlišti.

31. 12. 2011 v 16:00 se konal již zmiňovaný Silvestrovský koncertek v kostele sv. Máří Mag-
dalény. Výtěžek z dobrovolného vstupného putoval na opravu elektrifi kace kostela. Všem dár-
cům ještě jednou děkujeme! Jeden z účastníků Tomáš Sixta popisuje Silvestrovský koncertek 
takto:

„Odpoledne se jde na dlouho očekávaný Silvestrovský koncertek. Je plný kostel lidí. Musím 
říct, že tento koncert mě doslova nadchl. Upřímně – nesnáším většinu koled, z důvodů, které 
jsou na nějaký samostatný článek, ale to, co nacvičila skupina účastníků pod vedením Míry 
Špeldy během 3 dnů, bylo něco úplně jiného. Šlo o opravdu dobré koledy v hodně dobrém 
provedení. Publikum bylo tak nadšené, že nenásledoval jeden, nýbrž dva přídavky.“

Myslím, že chvíle na Vesmíru jsou pro všechny mladé čerpací stanicí na cestě životem. 
Proto jsme rádi i za vaši podporu a spolupráci obce na tomto díle. 

Za DCŽM Vesmír Jana Balcarová
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Jaký byl školní ples
Přeji pěkný den, 
nový tým občanského sdružení SRPDŠ má za sebou organizaci prvního plesu, který se usku-

tečnil v pátek 17. února 2012 na chatě Panorama.  K tanci hrála kapela Elastic a hrála opravdu 
výborně, takže jsme se s nimi zrovna domluvili na příští rok (už teď si můžete zarezervovat třetí 
pátek v únoru příštího roku).  Tombola byla také velmi lákavá – díky spoustě štědrých sponzorů 
v ní bylo zhruba 300 cen, přičemž hlavní cena se opravdu nedala přehlédnout. Divočák se na 
nás celou dobu plesu díval, jako by zvědavě čekal, kdo že ho vyhraje. Pan Skalický z chaty 

Panorama nám nejen poskytl sál 
pro plesání, ale celou noc byla 
k dispozici i hbitá obsluha roz-
nášející pití a dobré jídlo. Trošku 
nás bojkotovalo počasí, kapela při 
cestě na ples dokonce zapadla 
i s vlekem, ale díky rychlé pomoci 
ze strany paní starostky se vše 
včas vyřešilo. Jelikož se prodaly 
všechny lístky do tomboly a účast 
na plese byla nakonec také dob-
rá, tak celková bilance skončila 
s příjemným ziskem. Díky tomu 
můžeme uspořádat 24. 3. opět 
na chatě Panorama pěkný karne-
val pro děti se soutěžemi o ceny 
a tombolou. 

Děkuji za vydatnou pomoc všem aktivním členkám SRPDŠ, byla radost to s vámi chystat! 
Kateřina Geržová, předseda SRPDŠ 

Šťastní výherci.

Realizační tým.
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Muzejní vlastivědné středy
Již tradičně se v zimě v muzeu konají Muzejní vlastivědné středy - setkání s lidmi, kteří se 

zaobírají minulostí či přírodou. I letos tomu bylo tak. 
Paleta témat byla více než široká. 

První přednáškový večer se konal 
25. ledna, kdy mezi nás přišel Vladimír 
Homolka z Rychnova nad Kněžnou. Již 
v minulých letech jsme mohli využít širo-
kých vědomostí tohoto v pravdě rene-
sančního člověka. Tentokrát k nám zavítal 
s tématem betlémů. Pan Homolka se poku-
sil vystopovat méně známé tvůrce betlémů 
z Orlických hor.

Velkou pozornost pak přilákala před-
náška cestovatele, spisovatele a popula-
rizátora Petra Rybáře. Povídání o Africe 
bylo doplněno videoprojekcí a živě komen-
továno. Ekologický podtext vyprávění byl 
zřejmý a odhaloval široké vědomosti před-
nášejícího.

Množství návštěvníků přilákala přednáš-
ka významné osobnosti našeho regionu Josefa Haldy ze Sedloňova. Jeho vyprávění o Tibetu, 
který navštívil jako botanik, bylo velmi půvabné a obohacené o mírnou nadsázku. Jako skvělý 
vypravěč dokázal nad krásnými obrázky dlouze hovořit o životě lidí žijících v této exotické zemi. 
Po ukončení takřka dvouhodinového povídání měl člověk chuť vyrazit po stopách pana Haldy.

Setkání úplně z jiného soudku se uskutečnilo ve středu 22. února. Pan Petr Hudousek 
zasvěceně hovořil před takřka třemi desítkami účastníků o pohraničním opevnění. Středob-
odem vyprávění byla pevnost Hanička. Výklad byl zpestřen promítáním unikátních dobových 
snímků. Po přednášce se rozproudila živá diskuze.

Takovým zlatým hřebem našich večerů se 
stalo setkání s Pavlem Taussigem. Vyprávění 
o fi lmu a fi lmových hvězdách se nes-
lo ve velmi humorném duchu. Zážitky 
pana Taussiga rozesmály snad všech-
ny přítomné. Mezi posluchači byli 
staří kamarádi, a tak večer probíhal 
v takovém rodinném ovzduší. 

Již jsme za polovinou našich setkání, ale 
jistě se vyplatí zavítat ve středu večer od 19 
hodin do muzea. Máme pro Vás připravena 
ještě další pěkná témata a zajímavé lidi. 

  Bohumír Dragoun, foto W
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Můj deštník
Už mnohokrát jsem musel odpovídat na otázku, jak je možné, že jsem si zamiloval Orlické 

hory a ne Jeseníky, kam jsem to přece měl ze Zábřehu na Moravě, kde jsem prožil dětství 
a mládí, mnohem blíž? Nejde jen o hory, ale o lidi. V Jeseníkách jsem až doposud nepoznal 
nikoho, v Orlických horách mi blízkých lidí a kamarádů dokonce přibývá. To proto, že se kama-
rádím už také s dětmi kamarádů, ba dokonce i s dětmi těchto původně dětí. Však také na 
počátku našich výprav do tohoto krásného kraje byl můj syn sám ještě dítě – a teď přibalujeme 
s sebou obě vnoučata.

Za vše musím poděkovat bratrům Lumierům. Ti kdyby nevymysleli kinematograf, nevznikly 
by fi lmové kluby, tudíž ani ten v Dobrušce, který vedl Pepa Ježek, od prvního setkání mě velmi 
sympatický díky shodné váhové kategorii s tou mojí. Poznal jsem ho na celostátních seminá-
řích pro lektory a vedoucí fi lmových klubů, kam on jezdil ze svého ušlechtilého zájmu o fi lm, 
zatímco já musel pracovně jako zaměstnanec tehdejšího Československého fi lmového ústavu. 
A na jednom takovém semináři v Hořovicích jsem účastníky oblažil ukázkami předválečného fi l-
mového kýče. Pepa Ježek mě s vystoupením pozval do klubu v Dobrušce. Abych vyšel levněji, 
přidal se s pozváním do rychnovského klubu Honza Tydlitát. 

A tehdy se to stalo: Pepa mě vyvezl před večerním představením na Masarykovu chatu. 
Leželi jsme po vydatném obědě na louce a koukali dolů do kraje. A já pocítil, že se budu chtít 
vracet. A že to ani nemusí být pokaždé s obědem. 

Netrvalo dlouho a kromě rodiny Ježkových jsem začal kamarádit i s Marvanovými. Těm 
jsem se vnutil jako brigádník, když okrášlovali novostavbu svého domu fasádou. Po nějaké 

době jsem si vytvořil v tomto kraji 
svůj soukromý „bermudský troj-
úhelník“. Dva body v Sedloňově 
a v Deštném doplnil třetí – na Prá-
zově boudě. Tam nám jedna paní 
zásluhou Jana Tydlitáta dlouho-
době pronajala chalupu jménem 
Vlasta. Říkám nám, protože se 
přidali parťáci Šaléovi z Boskovic 
(ano, tušíte správně, František 
vedl v tomto městě fi lmový klub). 
Nemusel jsem se obávat jezdit 
do tohoto „bermudského trojúhel-
níku“. Ještě než začal vycházet 
v Deštném časopis stejného 
jména, chránil mě před veškerou 
nepřízní doby deštník. Deštník, 
který nade mnou drželi a drží mí 
orličtí kamarádi. A já jim za to 
i touto cestou děkuji.
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A ještě bych chtěl vzkázat rodičům do Deštného a do Sedloňova: máte dobře vychované děti. 
Je skoro běžné, že když potkají mě nebo i někoho jiného dospělého – a jim třeba neznámého 
– pozdraví. Když se mi to stane, zcela výjimečně, v činžovním domě v Praze - Strašnicích, kde 
bydlím přes třicet roků, vždy se leknu.

A ještě nápad pro vedení obce: co kdyby se před příjezdem Rampušáka s Kačenkou a lou-
čením se zimou, volila v Deštném Miss Kačenka? Vždyť co těch krásných děvčat se jménem 
Kateřina tady musíme mít! Jestli nápad přijmete, moc bych prosil o místo v porotě. I za to 
děkuji.

Pavel Taussig, foto W 
Promítání v muzeu
Slavný český režisér a scénárista Bořivoj Zeman se narodil r. 1912 v Praze. Svou fi lmovou 

kariéru zahájil v hostivařských a zlínských ateliérech, kde krátce působil s Karlem Zemanem. 
Jeho režisérskými prvotinami byly dnes zapomenuté snímky TŘI KNOFLÍKY (1945) a MALÁ 
HISTORIE (1946). Následovala situační veselohra NEVÍTE O BYTĚ? (1948) a 50. léta odstar-
tovala Zemanovu kariéru nejslavnějšími pohádkami a nejúspěšnějšími komediemi. 

Jeho nesmrtelným dílem je bezesporu  - PYŠNÁ PRINCEZNA natočená v roce 1952. Násle-
duje stejně proslulá DOVOLENÁ S ANDĚLEM a v roce 1954 nezapomenutelná pohádka BYL 
JEDNOU JEDEN KRÁL s Vlastou Burianem a Janem Werichem. 

I trochu hořká komedie PÁTÉ KOLO U VOZU (1957) byla skvělou ukázkou režisérského 
umění, bohužel to byla poslední role již tehdy velmi nemocné Zdeňky Baldové. 

Naopak nepříliš lichotivou kritiku si vysloužil snímek SLEČNA OD VODY (1959). Bořivoj 
Zeman se dočasně režijně odmlčel a vyučoval na pražské FAMU, nicméně r. 1966 se k hrané-
mu fi lmu vrátil parodií FANTOM MORRISWILLU s Oldřichem Novým a Waldemarem Matuš-
kou. Náš obdiv si jistě zaslouží i hodně reprízované hudební pohádky ŠÍLENĚ SMUTNÁ PRIN-
CEZNA (1968) s Helenou Vondráčkovou a Václavem Neckářem v hlavních rolích a poslední 
režisérský počin HONZA MÁLEM KRÁLEM (1976) - vtipná pohádka s chytrým Honzou (Jiří 
Korn) a úsměvnými písničkami.

Během své třicetileté kariéry se Bořivoj Zeman podílel na více než 30ti fi lmech a velkou 
měrou se zasloužil o zvýraznění tradiční fi lmové pohádky. Tento velikán české kinematografi e 
zemřel v Praze těsně před Vánocemi 23. 12. 1991 ve věku nedožitých 80ti let.

Ve čtvrtek 15. března uvedeme v našem Deštenském kině u příležitosti stého výročí naroze-
ní fi lm Fantom Morriswillu a o týden později veselohru Páté kolo u vozu.

Jste srdečně zváni.
Bohumír Dragoun

Takto zná staré pověsti české málokdo
Zatím poslední úspěšnou komedii nacvičil divadelní spolek Kačenka ještě před začátkem 

zimní sezóny. Od té doby je pravidelně vyprodaný společenský sál hasičské zbrojnice. Spolek 
tak zpříjemňuje pobyt návštěvníkům Orlických hor i místním občanům, kteří si chtějí zpestřit 
pracovní týden. Veselohru Marie Janíčkové „Parohaté pověsti aneb Libušin soud – kauza hygi-
enická buňka“ je možné zhlédnout zpravidla buď v úterý, nebo ve čtvrtek od 19.30 hodin. 

Děj se odehrává za mohutnými hradbami Vyšehradu a v jeho nejbližším okolí. 
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Ochotníci z Deštného a blízkého okolí všechny v hledišti přesvědčí o tom, že naši dávní 
předkové nám nebyli tak nepodobní, jak by se někdy ze stránek dějepisných učebnic mohlo 
zdát. 

Udatný Bivoj tak využívá své prestiže, kterou nabyl při likvidaci nebezpečného kance z Kav-
čích hor, a strhává na sebe pozornost opačného pohlaví. Jeho muskulatura jistě přiměje nejed-
nu z příchozích dam, aby si návštěvu představení ještě někdy zopakovala. 

Zato Přemysl Oráč se nestará vůbec o nic, natož o své státnické povinnosti. Našel totiž zalí-
bení v odvěké metle lidstva, alkoholu. Tíha vlády tak zůstává na kněžně Libuši, která musí řešit 
vyhrocené osobní spory a intriky a zároveň vycházet se svými dvěma sestrami. 
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V ordinaci šamana se dveře netrhnou, protože je nucen pomáhat dvojici nešťastných rodi-
čů s výchovou jejich syna Paka. Ten, ač nadán výjimečným talentem, zůstává nepochopen, 
protože se narodil do nesprávné doby, což správně rozpoznal šaman. Jeho otec Chlum se 
vyžívá v tropení schválností sousedu Božejovi a jejich vzájemné spory se dostanou až před 
knížecí soud. S hledáním receptu, který by uklidnil vášně Libušina lidu, nepomůže ani správce 
Vyšehradu, protože kromě spravování by nejraději boural sexuální tabu ve společnosti starých 
Slovanů. 

O charakteru hry vypovídá i to, že je dětem do 12 let nevhodná. Všichni ostatní by ale raději 
měli využít předprodeje vstupenek, který zajišťuje paní Karová ve stánku Suvenýr. 

Příznivec DS Kačenka, foto JaK
Praha
Muzikál DONAHA! již několik let úspěšně brázdí světová i česká jeviště. My jsme si před 

rokem a třičtvrtě vybrali to vinohradské. Podařilo se nám sehnat směs vstupenek do přízemí, 
lóže a na balkon v různých cenových relacích. A tak 21. dubna ti, kteří na nabídku zájezdu 
zareagovali, budou moci při večerním představení obdivovat skvostné divadlo a výkony mnoha 
našich předních herců. S nimi se pak mohou vcítit do děje pikantního muzikálu o šesti stateč-
ných mužích, kteří svérázným způsobem zachraňují svoji čest, rodinu a sebeúctu.

LZ
Začínáme připravovat výlet pro seniory 
Stejně jako vloni nebude určen jen pro naše starší spoluobčany, ale autobus rádi doplníme 

i mladšími účastníky zájezdu.
Cílem toho letošního bude Policko a Broumovsko. A tak pokud s námi budete chtít začátkem 

června poznat zajímavosti nedalekého kraje, přihlaste se obecním úřadu. Stačí telefonicky na 
čísle 494 663 193. 

LZ
Velikonoce – svátky plné změn
Vážení a milí, asi nám je většinou známé rčení či výrok: ZMĚNA JE ŽIVOT! Asi také všichni 

stále máme zkušenost, že právě změny dělají náš život pestrým. A jsme vděčni za změny od 
jednoho hezkého k jinému ještě krásnějšímu. Zakoušíme ale i změny od dobrého ke zlému 
a naopak. I to je součástí života.

Když se podívám na nejrůznější webové stránky fi rem, cestovních agentur, středisek, hote-
lových zařízení, serverů … jedním ze způsobů, jak zaujmout moji pozornost, je pohyb – něco 
se tam musí hýbat, měnit. Statické zaujme méně. 

A v neposlední řadě, abychom byli zdraví, je třeba se hýbat, jinak zakrníme. Platí to i v rovině 
„nehmotné“ – v rovině myšlenek, rovině ducha. Když nepřemýšlíme, zakrňujeme. Myslím, že 
pod tímto úhlem pohledu by šlo uvažovat o všech oblastech života.

Tedy POHYB (ZMĚNA) je v našem životě zásadní – snad můžeme říci, že TVOŘÍ ŽIVOT! 
A dívajíc se na velikonoční svátky a na události, které si o Velikonocích připomínáme a znovu 
prožíváme, vyvstává mi jasně určité poselství:

Postava Ježíše Krista - vidím, že právě týden před vlastními Velikonocemi na Květnou neděli 
(připomínka jeho slavného vjezdu do Jeruzaléma) mu všichni provolávají slávu. Překulí se pět 
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dní a volají (většinou ti samí): Ukřižuj ho! Jaká změna. Naštěstí ne poslední. Přišla i ta změna 
závěrečná – vzkříšení a věčný život – tedy vlastní Velká noc – VELIKONOCE! Tedy velmi silné 
změny, ne vždy příjemné, ale zakončené vítězstvím.

Myslím, že to, co se stalo Ježíši Kristu před skoro dvěma tisíci lety je i určitým zestručněným 
a skutečným modelem našeho života: střídající se kontrasty úspěchu a neúspěchu (v práci, 
osobním životě); úspěšně složené zkoušky a ty neudělané (ve škole, ale i v životě); nemoci 
a zdraví (u mne či blízkých), uznání mezi přáteli a neuznání (někdy pohrdání); moje špatná 
nálada střídající se s dobrou; ochota či neochota pomoci – být k dispozici; … a dalo by se dál 
pokračovat. To je prostě život - změna – pohyb. 

Mé velikonoční přání každému z nás je, abychom nebyli příčinou strádání a bolesti druhého 
(tedy příčinou zlých změn) a také, abychom věřili, že i to, co nemůžeme ovlivnit přímo, můžeme 
postupně „měnit“ tím, že budeme vytvářet především dobré a pravdivé vztahy s těmi, které 
máme kolem (tedy být příčinou dobrých změn). Může to být pro ně jakýmsi „velikonočním 
vzkříšením“ – radostí, zárodkem naděje, nového života … dobrou ZMĚNOU! 

Krásné, požehnané a nějakým způsobem dobře „změněné“ Velikonoce 2012
Tomáš Hoffmann,

 farář v Deštném v O. h.

Pořad bohoslužeb o Velikonocích 2012
(bohoslužby budou v kostele sv. Máří Magdaleny v Deštném v Orlických horách)

1. 4. – Květná (Pašijová) neděle 
Památka slavného vjezdu Ježíše Krista do Jeruzaléma s připomínkou Kristova umučení 

a začátek Svatého Týdne – mše svatá v 9.30 hodin

5. 4. – Zelený Čtvrtek 
Památka „Poslední večeře Páně“ – mše svatá v 16.00 hodin

6. 4. – Velký Pátek 
Památka „Umučení Ježíše Krista“ – Velkopáteční obřady v 16.00 hodin

7. 4. - Bílá Sobota 
Den, kdy Kristus ležel v hrobě, není tedy mše svatá

7. 4. – Bílá Sobota večer: „Velikonoční Vigilie (bdění)“
 Slavnost vzkříšení – mše svatá ve 20.00 hodin

8. 4. – Boží Hod Velikonoční (Největší svátek v roce) 
Mše svatá v 9.30 hodin

Tímto dnem také začíná Velikonoční Oktáv – týden slavení Zmrtvýchvstání Páně

9. 4. – Velikonoční pondělí 
Mše svatá v 9.30 hodin 
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Odevšad
Společenská kronika
Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé 

oslavence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum.
V měsíci lednu, únoru a březnu oslavili či oslaví:
50.: Rostislav Matějík 
60.: Juraj Sochan
70.: Miroslav Železo
80.: Jarmila Moravcová
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme!

Stříbrnou svatbu:
Lenka a Josef Hepnarovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a spokojenosti. Buďte spolu i s námi dlouhá léta šťastni 

a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů. 
LZ

Víte, že…
- se v Deštném při Tříkrálové sbírce vybralo 5.746,- Kč?
- tu natáčela německá televize? Záběry ze života v Orlických horách pak vysílala 11. a 13. 

února na kanále MDR Fernsehen Sachsen.
- v pátek 30. března pořádá zdejší škola oblíbené Velikonoční dílny?

LZ a HP 

Dočetli jsme se na internetu
Jak se zbavit zápachu z bot, když selhali i prostředky k tomu určené? Zakoupíte si vodku 

(nemusí být značková), nalijete do rozprašovače a nastříkáte do obuvi. Výsledek překvapí.
AK

Z osvědčených receptů
Zdraví najdeš na talíři
Zdraví máme většinou všichni jenom jedno. Jeden má větší štěstí a za celý život nepozná, 

co slovo „ nemoc“ znamená, druhý bohužel tráví každou chvíli v posteli s teploměrem a hrnkem 
teplého nápoje a snaží se odehnat bacily, které někde „chytnul“.

Ať už patříme do první či druhé skupiny, můžeme své zdraví upevnit i jídlem.
Zdravých jídel je spousta a záleží jen na individuálních chutích každého z nás.
Ráda bych Vám doporučila dva chutné recepty, které si můžete i podle vlastních chutí 

poupravit a hlavně si na nich zdravě pochutnat (tedy pokud si do nich nepřidáte více nezdra-
vých ingrediencí než je zdraví prospěšné).
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HUMMUS
Hummus – lze naleznout i chummus, atd. 
Je to zdravá a výživná pomazánka z cizrny neboli římského hrachu.
Potřebujeme: 
100 g sušené cizrny
stroužek česneku
cca 0,5 lžíce citrónové šťávy
sůl 
ml. pepř
olivový olej
1 – 1,5 lžíce pasty Tahini (mleté sezamové semínko)
ml. paprika
Cizrnu necháme přes noc nabobtnat v dostatečném množství vody. Druhý den pak vodu sli-

jeme, cizrnu dáme do velkého hrnce, zalijeme dvojnásobným množstvím studené vody a přive-
deme k varu. Vaříme asi 10 minut, pak oheň zmírníme a pokračujeme, dokud cizrna nezměkne. 
Poté vodu slijeme. Stroužky česneku oloupeme a rozmixujeme společně s olivovým olejem 
(dáváme dle chuti – cca 1 lžíci), pastou Tahini a šťávou z citrónu. Přidáme cizrnu a opět mixu-
jeme. Je-li směs příliš hustá, lze přidat trochu vody, která nám zbude z vaření cizrny. Můžeme 
však použít i převařenou vodu. Poté směs podle chuti osolíme a opepříme, lze i více okyselit 
citronovou šťávou - dle chuti.

Hotový hummus dáme do mísy, přikryjeme folií a uložíme do ledničky. Kdo to nevydrží, 
může konzumovat ihned. Podle chuti můžeme posypat mletou paprikou nebo ozdobit čerstvou 
petrželkou. Nejlepší podávat s tmavým celozrnným pečivem.

Druhé jídlo bude z pohanky aneb z „hlíny“ jak ji nazývá Kuba z místní benzinové pumpy.
POHANKA s rajčaty a mozzarelou
Potřebujeme: 
200 g loupané pohanky
olej, cibuli, česnek, sůl
Rajčata dle chuti nebo loupaná v konzervě – cca 2 konzervy, když čerstvá rajčata, tak přidat 

rajský protlak dle chuti
Mozarella na posypání
Pohanku uvaříme podle návodu. Na oleji zpěníme cibuli, česnek, rajčata, osolíme a podusí-

me. Přidáme uvařenou pohanku a promícháme. Dochutíme a ještě chvíli povaříme. Porce na 
talíři posypeme mozarellou. Podáváme jako hlavní chod nebo jako přílohu například s pečenou 
krůtou. 

Dobrou chuť. Ája

Ze životních mouder
Život je nejlepší učitel – nikdy nepoví, z čeho se bude zkoušet.
Ženy (a nejen ony) spolu hovoří tak, že jde vlastně o dva na sobě nezávislé monology.
Štěstí a smůla jsou dva konce jednoho provazu.

Vybrala LZ
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Soutěž o ceny 
Minule jsme se ptali, kolikátý ročník Šediváčkova longu se uskuteční v roce 2012.
Už šestnáctý!  Jelikož správně tipovala jen redakční rada, ceny zůstaly pro příště.
Ale pokud psím spřežením fandíte a máte rádi atmosféru tohoto jedinečného závodu, můžete 

se začíst do článku Lenky Zábranské na str. 41.

Nová soutěž
Kde byste hledali sjezdovku Zákoutí?
Svůj tip vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obecního úřadu. Tím se 

zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 5. 2012. Nezapomeňte uvést své jméno a adresu. 
(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)

Redakční rada

Řešení kvízu z minulého čísla
Spojení 9 lyžařů 4 tahy jednou nepřerušovanou čarou

JB

Správa CHKO Orlické hory radí...
Jedním z úkolů správy CHKO je posuzování staveb na území 

chráněné krajinné oblasti v rámci řízení vedených stavebními úřa-
dy. Výstavba na tomto území by měla respektovat určité objemové 
a architektonické limity. Našim cílem v této problematice je alespoň 
rámcové zachování tradičního vzhledu staveb i při využití současných 
technologií, nových materiálů nebo třeba požadavků na komfort bydle-
ní či rekreace. Seriál doporučení pod výše uvedenou hlavičkou „Sprá-
va CHKO Orlické hory radí...“ pokračuje dalším dílem:

Růžová „cukrárna“, žlutý kanárek či střídmý dřevěný obklad...?
Plášť stavby je pro její zapojení do prostředí důležitý obdobně jako tvar či hmota objektu. 

Správně zvolený plášť dokonce dovede hmotu stavby vhodně korigovat. Původní orlickohorské 
stavby byly až do 19. století většinou roubené, tj. z vodorovně tesaných trámů rytmicky se 
střídajících s vymazávkami. Dřevěné trámy byly napouštěny např. lněným olejem. Tak dřevo 
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roubení získávalo vlivem povětrnostních podmínek tmavý vzhled. Vymazávky byly opatřovány 
vápenným nátěrem. S nástupem barevných pigmentů se na trámech začaly objevovat barvy 
jako okrová, červenohnědá, hnědá, šedá či zelená. Spáry občas projasnila modrá šmolka. 

Velmi zdařilá novostavba polorouben-
ky (zachované proporce tradiční stavby 
a střídmé barevné i materiálové řešení 
– středně hnědý odstín roubení s bílými 
spárami, bílá omítka, přírodní obklad 
soklu a šedá střešní krytina)

Dřevěný plášť stavby může tvořit kromě roubení také dřevěný obklad. Na některých starších 
objektech je k vidění obklad tvořený štípaným šindelem. Častější je však obložení prkenné. 
Může být svislé – tvořeno svislými prkny s krycími lištami na spárách nebo vodorovné – tvořené 
prkny s výrazným perem či poloperem imitujícím roubení. Nezbytným doplňkem vodorovných 
dřevěných obkladů jsou široká nárožní krycí prkna. Při aplikaci dřevěných obkladů je vhodné 
provést i dostatečné obložky oken či dveří. Okenní a dveřní obložky u dřevostaveb bývaly 
většinou bílé, někdy kontrastně barevné.

Původní dřevěnice se svislým bed-
něním na hospodářské části stavby 
- červenohnědý nátěr lomenice, bílý 
nátěr obytného přízemí,  červenohnědý  
prkenný obklad a bílé lišty na hospodář-
ské části tvoří společně s modrými šam-
bránami okolo oken harmonický celek

Pro obklad je vhodné použít prkna silných dimenzí – alespoň 15 cm široká. Šířka spáry by 
měla být také dostatečná – kolem 2 cm. Prkenné obklady jsou dobrým řešením při nutnos-
ti chránit starší narušenou konstrukci stěny, při zateplování staveb či pro optické rozčlenění 
hmoty zděné stavby. 

Na objektech pro trvalé bydlení i rekreaci v chráněné oblasti jsou zcela nevhodné obklady 
z úzkých palubek či dokonce z platových lamel. 

Obklady štítů (lomenic) v Orlických horách byly na původních staveních řešeny několika způ-
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soby. Jedním z nich byl již zmíněný dřevěný obklad ze štípaného šindele. Pozor, jeho náhrada 
plastovou imitací však nevypadá dobře. Lepší využití má jako střešní krytina. 

Na šindelové obklady navázaly ve 20. století obklady z eternitových šablon. Jejich výhodou 
byla dobrá ochrana staveb před povětrnostními vlivy a bezúdržbovost. V současné době jsou 
tyto obklady, kvůli dožilosti a také z důvodu zdravotní závadnosti daného materiálu, nahrazo-
vány při rekonstrukcích dalším typem obkladu – prkenným. Tento nejběžnější způsob obkladu 
štítů má ve zdejší oblasti jednodušší podobu než v jiných částech republiky. Jedná se většinou 
o svislý prkenný obklad s latěmi na spárách. Štít je vhodné, dle dřívějších vzorů, rozdělit do 
dvou polí. Dolní část se opatří jednoduchým svislým obkladem, v horním pásu je možné prkna 
klást rovněž svisle, případně klasovitě či do stromečku. Obložení štítu je vhodné i praktické 
předsadit před fasádu přízemí, horní část štítu před úroveň podkroví. Rovněž obklady štítů 
by měly být řešeny prkny dostatečné dimenze, stejně jako u obkladů přízemních částí domu. 
Barevnost štítu by se měla odvíjet od použitých barev roubení či prkenného obkladu v příze-
mí.

Vodorovné obklady štítů se nevyskytovaly vůbec, proto jsou i na novostavbách nežádoucí. 
Zmíním se teď krátce o řešení vnějšího povrchu zděných staveb. Ty se začaly objevovat 

přibližně od poloviny 19. století. Zděné konstrukce si vynutila především protipožární opatření 
zakotvená ve stavebních řádech. V případě zděných stěn a použitých omítek asi neexistují 
nějaká oblastní specifi ka týkající se zpracování či typů omítek (narozdíl od řešení dřevěných 
obkladů). Platil vždy obecný vkus ovlivněný právě panujícími stavebními slohy a módou. Pro 
nátěry fasád i ve zdejší oblasti byla a je nejtypičtější bílá, ale nemusíme nutně volit pouze ji. 
V minulosti se na fasády též hojně používala šmolková modř, žlutá, okrová a šedá barva. 
Někdejší nátěry na vápenné bázi se však svými měkkými tóny odlišovaly od dnes často použí-
vaných příliš křiklavých a ostře tvrdých fasádních barev.

Jaká by tedy měla fasáda vaší nemovitosti být? Fasáda domu plní funkci obdobnou 
jako naše pokožka. Měla by chránit před povětrnostními vlivy, v létě snášet vysoké teploty 
a v zimě odolávat teplotám pod bodem mrazu. Dříve, než začneme vybírat konkrétní druh 
fasády, musíme zohlednit mnoho faktorů z funkčního i estetického hlediska. V současné době 
je velice široká nejen nabídka barev a materiálů, ale i různé metody nanášení a konečná úpra-
va fasády. S vhodným typem omítky pro vaši nemovitost vám asi nejlépe poradí odborníci ze 
stavebních fi rem.

Nad otázkou vhodnosti barevného odstínu, se společně zamyslíme v následujících odstav-
cích. Barevnost fasády, stejně jako celkový vzhled stavby, vypovídá o majiteli objektu i  jeho 
estetickém cítění. Když se procházíme obcí či městem, dívají se na nás jednotlivé fasády domů 
a každá z nich na nás působí jinak. Jedna je nová a svěží, jiná starší, ale udržovaná. Fasáda 
korunuje celkový vzhled nemovitosti, ať starší či novostavby. Může jej hodně vylepšit, někdy 
naopak pokazit. Pro správnou volbu se můžeme nechat inspirovat opět našimi předky.

Barevný odstín určitě volte světlý pastelový, protože novodobé omítky jsou barevně velmi 
stálé a svoji barevnost si udrží po dlouhou dobu. Mohu vám poskytnout malou radu: i když se 
vám odstín barvy ve vzorníku zdá vhodný, mějte na paměti, že ve velké ploše bude barva půso-
bit mnohem výrazněji (sytěji). Pokud váháte mezi dvěma odstíny, volte raději ten světlejší. 
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Eternitový obklad stavby byl 
nahrazen omítkou v nevhod-
ném křiklavě žlutém barev-
ném odstínu (pozn. pro černo-
bílý tisk: stavba byla původně 
obložena šedými neutrální 
eternitovými šablonami, štíto-
vá stěna a kryté zádveří jsou 
nyní opatřeny kanárkově žlu-
tou fasádou)

Vhodné barevné odstíny na území chráněné krajinné oblasti jsou ty, jež vycházejí z pří-
rodních pigmentů t.j. světle hnědé, světle okrové, světle šedé, velmi opatrně s odstíny žluté, 
oranžové a zelené. Určitě se však vyvarujte barevných tónu červené, růžové, fi alové a modré! 

Barev se nemusíte bát, dejte si ale pozor na jejich vhodný odstín a jas. 
Ing. Pavla Marvanová

Správa Chráněné krajinné oblasti Orlické hory
Z přírody
Pranostiky
Na Nový rok, do zimy skok.
Lednem rok nový se starým se stýká, kdo ve starém nepracoval, v novém ať nenaříká.
Únor bílý a mrazivý naději na úrodu posílí. 
Na svatého Řehoře povol kožich nahoře.
Březnové slunce má krátké ruce.

Vybrala LZ

Postřehy redakční rady
A to se zkraje zdálo, že zima bude mírná.
Moc nechumelilo, nijak nemrzlo, extrémně nefoukalo.

Všeho jsme se dočkali! Lopaty, meluzíny, sluníčka, arktického mrazu i zavátého Úhoru. A tak 
prvotní nadšení a radost ze zimní idylky vystřídaly starosti a práce.
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Ze zdravotnictví
Zubní pohotovost

j
24.03. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 031
25.03. MUDr. Sv tlík Filip                    Tyršova 515, Opo no 494 667 553
31.03. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
01.04. MUDr. Handl Jind ich Panská 24, Rychnov nad Kn žnou 494 531 955
07.04. MUDr. Š astná Ludislava Zdrav. st edisko Rokytnice v Orlických horách 494 595 292
08.04. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr. Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
09.04. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 542 102
14.04. MUDr. T mová V ra J. Pitry 344, Opo no 494 667 154
15.04. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 667 123
21.04. MUDr. Vav i ková Hana poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 782
22.04. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 781
28.04. MUDr. Vy ítalová Marie dr. Lützova 244, Vamberk 494 541 757
29.04. MUDr. Zde ka Ji í Kvasinská 129, Solnice 494 596 732
01.05. MDDr. And lová Jana J. Pitry 448, Opo no 494 667 123
05.05. MUDr. Bahník František T ebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
06.05. MUDr. Benešová R žena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040
08.05. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týništ  nad Orlicí 494 371 088
12.05. MUDr. apková Marie Komenského 366, Doudleby nad Orlicí 494 383 417
13.05. MUDr. Domá ová Iva poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 694
19.05. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 693
20.05. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov nad Kn žnou 494 539 225
26.05. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
27.05. MUDr. Kašparová Dagmar Vo íškova 169, Vamberk 602 514 715
02.06. MUDr. Ježková Marie Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 511
03.06. MDDr. Ka erová Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
09.06. MUDr. Kašková Kate ina Kvasiny 145 494 596 174
10.06. MUDr. Hrbá ová Eva Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kn žnou 494 532 330
16.06. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo náb . 334, Vamberk 494 501 711
17.06. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opo no 494 621 665
23.06. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 696
24.06. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775
30.06. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kn žnou 494 534 841
01.07. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 781
05.07. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 697
06.07. MUDr. Pokorná V ra J. Pitry 448, Opo no 494 667 628
07.07. MUDr. P ibylová Marta Komenského 209, astolovice 494 322 706
08.07. MUDr. Pta ovská Eva Komenského 481, Kostelec nad Orlicí 494 321 740
14.07. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad B lou 17 494 598 205
15.07. MUDr. Sk i ková Zdena poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 695
21.07. MUDr. Stejskalová V ra zdrav. st edisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
22.07. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 031
28.07. MUDr. Sv tlík Filip                    Tyršova 515, Opo no 494 667 553
29.07. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
04.08. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kn žnou 494 515 693
05.08. MUDr. Š astná Ludislava Zdrav.st edisko Rokytnice v Orlických hor. 494 595 292
11.08. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr.Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
12.08. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 542 102
18.08. MUDr. T mová V ra J. Pitry 344, Opo no 494 667 154
19.08. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 667 123
25.08. MUDr. Vav i ková Hana poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 782
26.08. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  nad Orlicí 494 371 783
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Hasiči 
Výjezdy 
Ráno 23. 1. 2012 v 5.05 h jednotka provedla odstranění spadlých stromů a větví z vozovky 

ve směru Deštné - Skuhrov - Uhřínov. 
K dopravní nehodě autobusu a dodávky vyjeli hasiči z Deštného 25. 1. 2012 v 10.27 h dopo-

ledne do obce Orlické Záhoří. Hasiči vypomohli zdravotníkům s ošetřením zraněných osob, 
zajistili vozidla proti požáru a úniku provozních kapalin. Spolupracovali s LZZS, ZZS KHk, 
Horskou službou a Policií ČR. 

K technické pomoci byla naše jednotka povolána ve 12.05 h dne 18. 2. 2012. Jednalo se 
o zapadlý autobus, který tvořil překážku na silnici Deštné x Šerlich. Jednotka provedla potažení 
autobusu. Dále byl řízen provoz na komunikaci. V autobuse se momentálně nacházel pouze 
řidič. Jednotka na místě události spolupracovala s Policií ČR.

Výbor SDH

Výroční zpráva o činnosti SDH Deštné v Orlických horách za rok 2011
Vážení dobrovolní hasiči, vážení hosté
dovolte mi, abych Vás co nejsrdečněji přivítal na výroční valné hromadě Sboru dobrovolných 

hasičů v Deštném v Orlických horách. Vítám starostku, paní Křížovou, zástupce HZS, pana ing. 
Lukáše Drozdíka a zástupce 14. okresku pana Moravce.

Loňský rok byl pro náš sbor, co se týká různých aktivit, dosti náročný, hlavně časově. Rok 
pro nás začal radostnou zprávou, že naše obec, potažmo hasiči, získá nové zásahové vozidlo 
značky Tatra. Tato technika byla získána prostřednictvím Krajského sdružení hasičů. Členové 
výjezdového družstva byli seznámeni s přibližným programem návštěv podniku THT Polička a 
následně s termíny školení a výcviku společně s dalšími deseti sbory Královéhradeckého kraje 
a z Polské republiky, které tuto techniku taktéž získaly. Školení a výcviku se muselo povinně 
zúčastňovat družstvo 1 + 5. K této povinnosti se všichni členové postavili se vší odpovědností 
a vždy toto družstvo bylo kompletní, byť i na úkor vlastního volna nebo i dovolené, za což jim 
patří velký dík. Celkem se jednalo téměř o čtrnáctidenní dovolenou nebo volno. Ve spojitosti s 
touto událostí došlo k prodeji Avie DA12 a jedné CAS25 a poté byl zakoupen starší automobil 
VW Transporter 4x4 od oddílu místních lyžařů. Dále probíhala příprava na okrskovou soutěž 
14. a 15. okrsku v požárním sportu, která se konala ve Sněžném. Zúčastnili jsme se také 
soutěží v Třebešově a v Orlickém Záhoří. Dále probíhala příprava mladých hasičů na jarní kolo 
hry Plamen, kterého se bohužel nakonec děti nezúčastnily, a také na zahajovací kolo podzimní 
části dalšího ročníku této hry. Jako každý rok jsme se podíleli na přípravě a průběhu 20. roč-
níku Tavení skla dřevem, kde náš sbor zajišťoval pečení krůt a občerstvení. Dále se jednotka 
zúčastnila mimo jiných pravidelných školení také jednodenní stáže na dopravní nehody na 
stanici HZS Hořice. Uskutečnilo se i vymalování a úklid garáže a šatny. Tento pracovně bohatý 
rok byl zakončen tradiční účastí členek sboru a některých dětí na Kačenčině loučení s létem, 
kde vytvořily pohádkové bytosti v pohádkovém lese. Na úplný závěr roku jsme uskutečnili 
zabíjačku. 
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V současné době má sbor 46 členů, z toho 11 dětí, 6 dorostenců, 8 žen a 21 mužů. V uply-
nulém roce jsme se bohužel museli rozloučit s naším dlouholetým členem, bývalým velitelem 
a vedoucím mládeže, panem Stanislavem Ježkem, který byl u sboru celých 47 let. Čest jeho 
památce.

Výbor se v roce 2011 scházel dle potřeby, což bylo způsobeno náročnými časovými důvody 
spojenými s již zmiňovaným pořízením nové techniky a jinými aktivitami. 

 Okrsková soutěž se konala 14. května na hřišti ve Sněžném. Naše družstvo mužů sou-
těžilo v kategorii nad 35 let a umístilo se na pěkném 3. místě. Ženy se soutěže nezúčastnily. 
Soutěžilo se v požárním útoku. Soutěž se vydařila jak po organizační stránce, tak po stránce 
meteorologické. Počasí nám tentokrát pomáhalo k dobrým výkonům. Na závěr soutěže byla 
představena naše nová Tatra. Družstvo mužů se 16. července zúčastnilo Orlickobystřického 
poháru v Orlickém Záhoří a jako tradičně soutěže o Třebešovského beránka v Třebešově, 
která se konala 3. září.

Jak již bylo zmíněno v úvodu, naši mladí hasiči se tentokrát jarního kola hry Plamen nezú-
častnili, jelikož nebyl dostatečný počet dětí. V zahajovacím závodě hry Plamen 2011/2012 
v ZPV, dne 8. října v Houdkovicích se zúčastnila jedna hlídka v kategorii starších a umístila se 
na 12. místě. Druhé kolo soutěže bude opět pokračovat na jaře. Schůzky mladých hasičů se 
konaly pravidelně každý týden v pátek a dle potřeby i častěji. Z prostředků sboru byly zakoupe-
ny nové oděvy pro požární sport. 

Výjezdové družstvo se scházelo jako v minulých letech každý týden v pondělí, kdy byla 
prováděna školení, opravy a údržba techniky a různá pomoc pro obec. I letos byl zorganizován 
sběr železného šrotu. Družstvo čítá 13 členů. Členové jednotky byli po celý rok pravidelně 
proškolováni velitelem. Dva členové se zúčastnili instruktážně metodického zaměstnání se 
zaměřením na dopravní nehody a poskytnutí první pomoci. Dále se uskutečnilo školení na 
obsluhu JMP, řidičů a další. Námětové cvičení proběhlo 20. října v Bačetíně, kde se procvičo-
valo sání a funkčnost techniky.

Výjezdů k událostem v roce 2011 bylo celkem 22, z toho se v 10 případech jednalo o tech-
nickou pomoc (1x vyprošťování OA, 1x čerpání vody ze sklepních prostor, 5x odstraňování pře-
kážek z komunikací, 1x vyproštění osoby z výtahu, 2x likvidace obtížného hmyzu), 6x požár (2x 
chalupa, 2x OA, 1x les, 1x elektrická rozvodná skříň), dopravní nehoda 5x, a 1x planý poplach 
(hlášení EPS).  V katastru obce se zasahovalo 8x a mimo katastr 14x.

S mobilní technikou bylo za uplynulý rok najeto celkem 3315 km z toho Tatra – 1 900 km, 
CAS 24 (RK 30 – 41) – 384 km, VW Transporter 1 031 km. Kilometry byly najety k zásahům, 
při kondičních jízdách, při práci pro obec, na STK  a na školení a výcviky s novou technikou, 
kdy se cestovalo do Kopřivnice, dvakrát do polské Polanica Zdroj a jednou do Klodzka. Dále 
do Broumova a Bílých Poličan.  

Spolupráce s obcí je na dobré úrovni. Letitý problém se šatnami vyřešen není, ale konečně 
se dočkáme nových zateplených vrat, která budou pořízena z dotací z programu rozvoje ven-
kova LEADER. Předfi nancování provedeme z fi nančních prostředků SDH.   

V uplynulém roce byl zakoupen přetlakový ventilátor, sada nářadí, proudnice Turbojet a tech-
nické prostředky. Darem byla pořízena jedna vozidlová radiostanice a dřevorubecká lopatka.               
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V současné době vlastníme  CAS 24 Š 706 r. v. 1978, VW Transporter Synchro r. v. 1998, 
CAS 20 S2R na podvozku Tatra 815 - 2011. 2x PS 12 r. v. 1975 a 1989, plovoucí čerpadlo, 
kalové čerpadlo, 2x elektrické kalové čerpadlo, 2x elektrocentrálu 6 kW a 2,8 kW, 2x osvětlo-
vací stožáry, motorovou pilu Husqvarna 55 a 372, přetlakový ventilátor, 6x přenosné radiosta-
nice, 3x vozidlové radiostanice, 4x dýchací přístroj PLUTO, 2x historické stříkačky-přenosnou 
DKW a Rosenthaler z roku 1939 na podvozku, která sloužila v Plasnicích. Obě tyto stříkačky 
jsou stále funkční. Vlastníme počítačový program „Kancelář pro obec“, díky kterému je vedena 
mnohem snadnější a přesnější evidence docházky a dalších aktivit sboru a jeho členů, byl 
věnován od SHČM.

Odpracované hodiny výjezdové jednotky za rok 2011 činí celkem 1 764 h:
- práce na technice - 165 hodin 
- práce na stanici - 356 hodin
- práce pro obec - 40 hodin
- školení - 989 hodin
- zásah - 149 hodin
- ostatní - 65 hodin
Odpracované brigádnické hodiny SDH:
- příprava MH - 247 hodin
- kulturní akce - 165 hodin
- soutěže dospělých - 55 hodin
- kronika - 90 hodin
- ostatní - 90 hodin
- sběr železného šrotu – 23 hodin

Plán práce na rok 2012:  
- sběr železného šrotu
- údržba požární nádrže, techniky, hasičské zbrojnice 
- účast na soutěžích dětí i dospělých
- spolupráce při tavení skla, Kačenčině loučení s létem, pouti a pomoc obci
- nábor mladých hasičů 
Je třeba poděkovat těm, kteří se podílejí na chodu sboru - například pokladník, revizor, kro-

nikář, hospodář, vzdělavatel. Zvláštní poděkování patří vedoucím mládeže a členkám, které se 
starají o obsluhu a udržování pořádku v naší kulturní místnosti. A dále všem našim sponzorům 
a příznivcům, panu Hejzlarovi, Tyburcovi, fi rmě Sport profi  s. r.o., Tendr ski, RDE Pardubice, 
panu Strnadovi, panu Köhlerovi, Obci Deštné a několika dalším, kteří nechtějí být jmenováni. 
Samozřejmě musíme poděkovat našim manželkám, přítelkyním a přítelům, kteří nám umožňují 
tuto záslužnou činnost pro nás pro všechny provádět. Přeji Vám do nového roku hodně štěstí, 
zdraví a osobní pohody v životě.

Ladislav Zářecký – starosta SDH
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Ze sportu
Sjezdové lyžování
V minulém čísle jsme vás, vážení čtenáři Deštníku, sice neinformovali o činnosti našeho 

oddílu – tedy mladých deštenských lyžařů – to však neznamená, že by se nic nedělo. Naopak 
vrcholily přípravy před závodním obdobím - tedy tréninky fyzické přípravy v tělocvičně a hlavně 
příprava na sněhu, která se odehrávala převážně na rakouských ledovcích. V současné době 
se z lyžařského hlediska nacházíme zhruba za polovinou závodní sezóny. Přestože nás na 
počátku zimy trápil nedostatek sněhu a ve vánočním týdnu, z pohledu tréninků před sezónou 
téměř nejdůležitějším, byly kvůli tomu tréninky značně omezené, hned v prvních lednových 
dnech se situace začala výrazně zlepšovat a od té doby si nemůžeme stěžovat. Napadl nejen 
dostatek sněhu, ale panovalo i náležitě mrazivé počasí. To znamená, že až na první závody 
v polovině prosince, které musely být pro nedostatek sněhu přeloženy na konec února, vše 
probíhá dle kalendáře závodů. O závodění tedy rozhodně není nouze.

Pravidelné tréninky jsou rozdělené dle kategorií. Předžákovské kategorie a žákovské B 
družstvo mají pravidelné tréninky každé úterý a pátek odpoledne a dále pravidelně dvoufá-
zově o víkendech, pokud zrovna nezávodí. Žákovské družstvo A a A-B a s nimi junior Kryštof 
Preininger trénují dvoufázově 3-5x týdně, podle toho, zda a kdy jsou závody (ty jsou minimálně 
každý víkend).

A jakých výsledků zatím deštenští lyžaři dosáhli? Začneme těmi nejstaršími:
V juniorské kategorii máme především závodníky, kteří letos přešli do této silné kategorie 

z kategorie žákovské. Je to Kryštof Preininger a Tomáš Nutil. Tak jako všichni jejich před-
chůdci, kteří byli na jejich místě, i oni se postupně v této kategorii otrkávají a rozkoukávají, 
nicméně se pravidelně zúčastňují FIS závodů v ČR (Tomáš i v blízkém zahraničí) a postupně 
si vylepšují body za výkon a posouvají se pomalu v žebříčku výš a výš. Hlavně Tomáši Nutilovi 
se poměrně daří. Momentálně fi guruje v celkovém hodnocení na 27. pozici v kategorii juniorů 
a mezi mladšími juniory je dokonce na krásném 9. místě. Kryštof měl letos smůlu, neboť v 
létě onemocněl nemocí, která ho vyřadila na půl roku z tréninkové přípravy, protože se musel 
vyvarovat jakékoliv fyzické námahy. K tréninkům se vrátil až v prosinci, což je pro lyžaře pozdě, 
a logicky se to tedy projevilo na jeho výkonnosti. Nicméně jezdí na závody a snaží se poma-
linku vylepšovat svou startovní pozici díky výsledkům ze závodů. V této sezóně tedy od něho 
žádné velké výsledky očekávat nemůžeme, ale věříme, že když bude poctivě trénovat, přijdou 
příští sezónu. 

Kategorie žactva (12-15letí) je již tradičně naší nejúspěšnější kategorií, a to hlavně díky 
našemu A družstvu, tedy Lucce Rydlové, Ádě Berkovcové a Tomovi Klinskému, kteří jsou záro-
veň členy české žákovské reprezentace. Tato skupina se pravidelně zúčastňuje republikových 
klasifi kačních závodů (RKZ). Lze říct, že začátek sezóny se jim poměrně vyvedl, což dokazují 
i medaile, které přivezli z prvních republikových závodů, které se po dlouhých letech znovu 
konaly na Špičáku na Šumavě. Áďa zvítězila ve slalomu a byla stříbrná v obřím slalomu. Luc-
ka ji těsně šlapala na paty, když získala bronzovou medaili ve slalomu a skončila na čtvrtém 
místě v obřáku. Tom Klinský obsadil v silně obsazené kategorii starších žáků, do které letos 
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přešel z kategorie mladšího žactva, slušné 12. místo ve slalomu a 9. místo v obřím slalo-
mu. Kromě starších žáků se těchto závodů zúčastnila také početná skupinka mladšího žactva 
v počtu 6 závodníků – konkrétně Kuba Novák a dále 5 závodníků, kteří jsou letos prvním rokem 
v kategorii žactva, jmenovitě Anička Doksanská, Johanka Hradilová, Anička Jančaříková, Hon-
zík Raupach a Filip Górski. Vzhledem k tomu, že šlo o jejich první závody v této kategorii, neby-
la očekávání ze strany trenérů velká, přesto příjemně překvapili ve slalomu, kdy se všichni kluci 
a Johanka s Aničkou Doksanskou dokázali umístit kolem 25. pozice. Po Špičáku následovaly 
RKZ v superobřím slalomu ve Špindlu, kterých se zúčastnilo pouze naše starší žactvo. Slušný 
výsledek zajel Tom Klinský, což dokázal svým 7. a 8. místem a Áďa Berkovcová, která skončila 
na 6. příčce. Pak nastal částečný výkonnostní útlum hlavně u starších holek. Od první poloviny 
února však postupně znovunalézají svou formu z konce přípravného období a tato forma se 
stále zlepšuje. Lucka Rydlová, Adéla Berkovcová a Tomáš Klinský se pravidelně umísťují  mezi 
patnácti nejlepšími závodníky. V době, kdy budete číst tento článek, budou mít naši žáci za 
sebou již další tři republikové závody (v Říčkách v O.h., v Peci p. Sn. a v Karolince) a několik 
územních klasifi kačních závodů (ÚKZ, pozn. obdoba krajských závodů). Namátkově vyjmenuju 
nejlepší výsledky našich žáků – pro Lucku Rydlovou to bylo 4. místo ve slalomu v Říčkách, 
2. místo ve slalomu na RKZ v Peci pod Sněžkou, vítězství ve slalomu na ÚKZ v Herlíkovi-
cích, vítězství a 3. místo v obřím slalomu na ÚKZ v Peci pod Sněžkou, pro Áďu Berkovcovou 
2. místo v obřím slalomu na ÚKZ v Peci pod Sněžkou a pro Toma Klinského pak 4. místo 
v obřím slalomu na RKZ v Říčkách, 3. místo ve slalomu na ÚKZ v Herlíkovicích a dvě vítězství 
v obřím slalomu na ÚKZ v Peci pod Sněžkou. Co se týká mladších žáků, tak mezi jejich nej-
větší úspěchy patří 15. místo Filipa Górského a 18. místo Honzíka Raupacha v obřím slalomu 
na RKZ v Peci pod Sněžkou, 21. místo Aničky Doksanské a 22. místo Johanky Hradilové ve 
slalomu tamtéž, dále 19. místo Johanky Hradilové ve slalomu na RKZ v Říčkách a 9. místo 
Johči Hradilové ve slalomu na ÚKZ v Herlíkovicích a 11. místo Filipa Górského ve slalomu na 
stejných závodech.

V letošním roce byli opět všichni tři naši žákovští reprezentanti (Lucka Rydlová, Adéla Ber-
kovcová, Tom Klinský) nominováni na prestižní mezinárodní žákovské závody Skiinterkritérium 
v Říčkách. Nejlepšího výsledku dosáhla Lucka Rydlová (9. místo ve slalomu) a Áďa Berkovco-
vá (desátá také ve slalomu).

V tomto roce se opět po dvou letech uskutečnila Zimní olympiáda dětí a mládeže, tentokrát 
v Bílé v Beskydech, na kterou byli nominováni 4 naši závodníci – Lucie Rydlová, Adéla Ber-
kovcová, Tomáš Klinský a Jan Ježek. Tentokrát se jim však nedařilo tolik jako před dvěma lety 
v Liberci. Nejlepšího umístění dosáhla Lucka Rydlová, když skončila čtvrtá ve slalomu.

Naši závodníci však mají ještě vrchol sezóny v podobě Mistrovsví ČR v Rokytnici nad Jize-
rou a fi nále Českého poháru v Albrechticích v Jizerských horách před sebou.

Ostatní naši žáci, tzv. B družstvo, se pravidelně účastní závodů série Pohár Orlických hor 
a dalších závodů na lokální úrovni, kde také úspěšně hájí barvy našeho oddílu. V mladším žac-
tvu z těchto závodů pravidelně vozí medaile Anička Jančaříková a Johča Hradilová. Momentál-
ně máme před sebou ještě 2 závody Poháru Orlických hor, a to na Dolní Moravě a v Říčkách 
v O. h.

Naši nejmladší závodníci z kategorie přípravky a předžactva závodí ve dvou seriálech, a to 
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ve výše zmíněném Poháru Orlických hor a také v prestižní předžákovské sérii závodů AMER 
FUN CUP 2012. Posledně jmenované série se pravidelně zúčastňují za předžactvo Barča 
Šormová, Roman Morávek a Kilián Kosina a za přípravku Ája Kolbe, Adélka Šormová, Terezka 
Kráčmerová a Míša a Libor Součkovi. A v silné konkurenci těchto závodů se rozhodně neztratí. 
Nejúspěšnější je asi Ája Kolbe, která se v kategorii přípravky umísťuje pravidelně do 10. vyhla-
šovaného místa a dále kluci Součkovi, kteří jsou pravidelně na pozicích do 15. místa. Vynikající 
výsledky se jim podařily zajet na domácím kopci v Deštném v druhé polovině února, kdy se 
Míša umístil na vynikající 5. a 9. pozici a jeho dvojče Liborek byl devátý a desátý. Doma se 
dařilo i Adélce Šormové, když skončila osmá a devátá.

Seriálu závodů Pohár Orlických hor se pravidelně zúčastňují i všichni naši zbývající závod-
níci těchto nejmladších kategorií. Na medailových pozicích či do vyhlašovaného 6. místa 
se umísťuje pravidelně Ája Kolbe, Adélka Šormová, Barča Šormová, kluci Součkovi, Tobiáš 
Nebeský a Péťa Krejčíř. 

Na závěr se ještě zmíním o tom, že náš oddíl v letošním roce již tradičně pořádal dva závody. 
Oba se uskutečnily v únoru. První závod se jel v prvním únorovém víkendu, byl součástí série 
Pohár Orlických hor a jel se letos netradičně na svahu u chaty Kačenka na Šerlišském Mlýně. 
Jde o závod v obřím slalomu pro kategorie od mladší přípravky až po kategori staršího žactva 
a jezdí se jako Memoriál Dr. Františka Valacha. Zúčastnilo se ho cca 150 dětí. Druhý závod 
následoval o 14 dní později na závodní sjezdovce. Šlo o dva závody seriálu AMER FUN CUP 
2012, jichž se zúčastnilo cca 120 dětí z kategorií přípravka a předžactvo (tedy ve věku 5-11 
let) z celé republiky. Letos jsme se u obou závodů museli vyrovnávat s nástrahami počasí, 
neboť při Poháru OH byl silný mráz a nepříjemný vítr, který pocit chladu ještě umocňoval, při 
Amer Fun Cupu nás pro změnu trápila mlha a množství těžkého mokrého sněhu. Vše jsme ale 
nakonec ke spokojenosti všech zúčastněných zvládli a hlavně jsme se obešli bez zranění, což 
je asi nejdůležitější.

Sezóna nám však ještě neskončila a máme ještě třetinu závodního období před sebou, 
včetně nejdůležitějších závodů. Věřím, že naši mladí lyžaři budou dosahovat úspěchů i v té 
následující části závodní sezóny.    

Myslím, že nezáleží na tom, že závodníci našeho oddílu nejsou většinou z Deštného, ale 
z okolních měst. Na to se při závodech samotných nikdo neptá, kde děti bydlí, ale za jaký oddíl 
jezdí. A naši mladí závodníci reprezentují na závodech po celé naší republice oddíl TJ Sokol 
Deštné v O. h., tudíž i samotné největší lyžařské středisko Orlických hor Deštné v Orlických 
horách, a to je důležité!           

 Radka Jakoubková

Šediváčkův long
Na tento extrémní závod psích spřežení, který se v Deštném konal už po šestnácté, přijela 

snad stovka musherů z 10 zemí Evropy a s nimi více než 600 psů. 
Šediváčkův long však není jen o saních tažených psy, ale také o běžkařích, dokonce i cyklis-

tech. Bohatá sněhová nadílka, která přišla na poslední chvíli a s ní i výpadek proudu, nadělala 
organizátorům nejen radost, ale hlavně starosti. Zde se ukázala praxe, vytrvalost, tolerance 
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a ochota pomáhat. Díky tomu mohla na tratě různě početná spřežení dle plánu vyrazit. 
Závodilo se v několika kategoriích. Svoji roli zde hrál i původ psa. To nejpočetnější spřežení 

čítalo 12 psů! Psy a jejich pány čekal okruh dlouhý 240 km  - rozložený do 4 etap.  Novinkou 
byl noční přejezd, naopak bivak byl již tradičně součástí závodů. Ne všichni tento závod, který 
se svojí náročností řadí k nejobtížnějším, absolvovali celý a zvládli. Nejrychlejší závodník Vít 

Kolátor se svým spřežením prý 
projel cílem po 11,5 h. 

Mohlo by se zdát, že hlavním 
hlediskem tu je čas, jako tomu 
v závodech bývá. V tomto klání 
ale vítězí zdraví psa a správný 
odhad sil. Nelze opomenout 
přátelství a jedinečný pocit 
z pobytu v přírodě, obvzlášť 
když se vydaří počasí. A to bylo 
v posledním lednovém týdnu 
jako na objednávku! 

LZ

Orlický maratón
O víkendu 4. - 5. 2. 2012 se v Deštném uskutečnil tradiční, již 28. ročník, dálkového běhu 

Na trati OM 20 km.
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na lyžích Orlický maratón. Závod je společně s např. Jizerskou padesátkou zařazen do seriálu 
SkiTour. Náš závod sice nedosahuje takového věhlasu a rozmachu jako Jizerská padesátka, 
ale těší se tradičně velké oblibě mezi lyžaři. Letošní ročník byl, na rozdíl od minulého roku, 
velmi bohatý na sníh a krásné, slunečné počasí, které však doprovázely tuhé mrazy a vítr, což 
se podepsalo na celkovém počtu 619 závodníků. V sobotu byla na programu trať 20 km volnou 
technikou, na jejímž startu se objevilo 178 lyžařů, v neděli se běželo 20 a 40 km klasickou 
technikou a tyto distance absolvovalo 441 nadšenců. Famózní formu prodal trutnovský Radek 
Šretr, který získal „double“, když nejdříve v sobotu ovládl volný závod a v neděli přidal triumf na 
hlavní trati na 40 kilometrů. Mezi ženami byla na dlouhé trati tradičně nejlepší Jana Jetmarová, 
na krátké trati v sobotu i v neděli zvítězila Jitka Pešinová.

Tradičně kvalitní práci odvedli pořadatelé a dobrovolníci z lyžařského oddílu Ski Skuhrov nad 
Bělou. Špičkově připravená trať, dobrá organizace, ochota a úsměvy na každém rohu: to vše 
pomáhá připravit výborný závod a za to všem patří velký dík. Je přece prokázáno, že spoko-
jený závodník, který se rád příští rok vrátí, je snem každého pořadatele. Tohle se na Orlickém 
maratónu daří, a tak pořadatelům přejme, ať se to daří i dál.  

JB

BUM 2012
Díky partnerství naší obce s polským městem Dusniki-Zdrój jsme byli pozváni na víkend 

10. - 12. 2. 2012 na první ročník BUMu – Běh ulicemi města. Tuto netradiční akci uspořádalo 
sdružení „Společně“, které v Dušníkách působí a aktivně se zapojuje do společenského života 
města spoustou zajímavých akcí.

Jak je již v Polsku zvykem, celý víkend byl skvěle připraven a vše probíhalo s neskrývaným 
nadšením organizátorů i účastníků. Nejen samotné sportovní klání, ale také množství dopro-

vodných programů. V pátek na slavnostním 
zahájení promítali dokonce dokumentární fi lm, 
jak se na akci půl roku poctivě připravovali. 

A čeho se samotný BUM týkal? Běhu na 
lyžích v lázeňském parku, v sobotu dopoledne 
7,5 a 15 km klasicky, odpoledne stejné tratě 
volně a v neděli závod v Nordic Walking na 
6 a 12 km. Naši obec reprezentovali 4 lyža-
ři, Jirka Beran, Pavel Balcar, Josef Schejbal 
a Zdeněk Hlaváček a nevedli si špatně. V 
sobotu na klasických tratích zvítězili ve svých 
věkových kategoriích a na 15 km obsadili první 

tři místa i v celkovém pořadí. Volnou technikou běžel již jen Jirka Beran 7,5 km a obsadil celko-
vé třetí a v kategorii druhé místo. V Nordic Walkingu jsme zastoupení neměli.

Závodů se celkem zúčastnilo 190 závodníků, kteří byli velmi spokojeni a již dnes se těší na 
příští rok. Organizátoři odvedli kus dobré práce, za niž jim patří velký dík. A my jsme rádi, že si 
na kolegy z Čech vzpomněli a pozvali nás na pěknou akci.

JB

Vyhlášení celkového pořadí.
 Zleva Balcar, Beran, Schejbal.
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Red Bull Nordix 2012
V sobotu, 18. února 2012, hostilo Deštné v Orlických horách významnou akci běžců na 

lyžích, Red Bull Nordix 2012 (závod ve skikrosu na běžkách). Deštné reprezentovala pětice 
odvážlivců, kteří se neváhali vydat pokořit náročnou trať a změřit síly s českou špičkou. Stáza 
Přikrylová, Petr Remeš a Martin Fabián nepostoupili z kvalifi kace, Lukáš Zatloukal se 20. mís-
tem v kvalifi kaci probojoval do vyřazovacích jízd, ale vypadl v osmifi nále. Nejúspěšnější byla 
Hana Remešová, která skvělým 2. místem v kvalifi kaci postoupila a ve fi nále obsadila vynikající 
3. místo. Hance a Lukášovi jsme položili pár otázek:

Co Tě přivedlo na myšlenku zúčastnit se Nordixu?
Hanka: Už na konci loňské sezony, když jsme byli s oddílem (SKI Skuhrov nad Bělou) na 

závodech na Božím Daru, jsme viděli 2. ročník Nordixu, a hodně nás to nadchlo. Já jsem sice 
na jaře s běžeckým lyžováním skončila, ale když jsem se dozvěděla, že se přihlásili i další 
kamarádi, přihlásila jsem se taky. Sama bych do toho nešla. A když pak byla trať přímo pod 
okny, nemohla jsem to vynechat. 

Lukáš: O Nordixu jsem věděl už z předchozích ročníků. Bohužel se konal až na Božím 
Daru, ale myšlenka skikrosu na běžkách  se mi velice líbila. Byla to šance zkusit si zase něco 
nového.

Jak jste se vyrovnávali s nástrahami tratě?
Hanka: Pro mě byly sjezdy a skoky poměrně jednoduché, to mě vždycky bavilo. Vzhledem 

k tomu, že před Nordixem jsem stála na lyžích asi 3x, mi chyběla fyzička, a proto mě jedno-
značně nejvíc rozčilovaly kopce, tam jsem dost ztratila.

Lukáš: Trať byla výborně připravená. Míst, kde se mohlo něco stát, bylo hodně, takže bych 
řekl, že kvalifi kace byla o tom neudělat  chybu  a vyřazovací jízdy závisely už  i na štěstí.

Postoupili jste z kvalifi kace, co bylo nejtěžší na vyřazovacích jízdách?
Hanka: Únava. Vzhledem k tomu, že mě napoprvé organizátoři chybně poslali na trať, jela 

jsem kvalifi kaci dvakrát. Potom několik hodin čekání, ztuhlost, mlha,…přímo na trati už to tak 
zlé nebylo, myslím si, že holky oproti klukům nejely moc kontaktně. Samozřejmě se projevily 
moje kopce, a obzvlášť mě mrzí pád před cílovým výběhem, mohlo to být druhé místo…

Lukáš: Nevypadnout,což se mi bohužel nepodařilo.
Podařili se Vám skvělé výsledky, obzvláště Hance, jak jste spokojeni?
Hanka: Největší radost mám z toho, že jsem se nakonec odhodlala do toho jít. Jsem samo-

zřejmě spokojená s dobrým výsledkem, i když snad příště bude lepší. Hrozně mi pomáhala 
podpora známých a kamarádů, lidí, kteří se přišli podívat…díky! Mám dobrý pocit z toho, že 
i mezi staršími závodnicemi, které jezdí i v reprezentaci, jsem se neztratila. Doufám, že je 
Deštné spokojené.

Samozřejmě poklona všem místním klukům, kteří si s tratí dost vyhráli a pěkně se tam napra-
covali. Taky posílám gratulace všem závodníkům!!!

Lukáš: Byl jsem rád, že jsem postoupil z kvalifi kace. Samozřejmě, že jsem chtěl postupovat 
dál, ale nepovedlo se. Aspoň budu mít co zlepšovat v příštích ročnících.
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Děkujeme za rozhovor. Samozřejmě i my se připojujeme s velikou gratulací a obdivem k celé 
pětici našich odvážlivců, jakož i k pořadatelům, kteří bravurně zvládli celou náročnou akci, a tím 
všichni dobře reprezentovali naši obec. 

JB

Bouřlivá atmosféra a euforická vítězství se stala malou náplastí na nedávné bolístky 
hlavní lyžařské sezony. Dušan Kožíšek a Ludmila Horká kralovali v Red Bull Nordix, tře-
tím ročníku divokého skikrosu na běžkách. Tentokrát v Deštném v Orlických horách.

„Byl to fofr, žádný čas na prdelky,“ 
říkal Kožíšek po fi nále, kde porazil 
veterána a vítěze premiéry, bývalé-
ho sdruženáře Ladislava Rygla. „Do 
kopce na Dušana my, co chodíme do 
práce, nemáme,“ usmíval se.

Loňský král Michal Galanďák padl 
v poslední zatáčce první rozjížďky. 
Také Kožíšek měl mnohem větší 
potíže už ve čtvrtfi nále. To padl hned 
po výjezdu ze startovací brány. Ale 

vstal, mocně zabral do dalšího kop-
ce a za posledním skokem si těsně 

před cílem zajistil postup. „Zkusil jsem to dotáhnout, nikdy nevíš, kdo tady kde lehne,“ dodal 
a radoval se z prémie 50 000 korun.

„Líbilo se mi, zvládla jsem to, protože taky jezdím 
hodně na sjezdovkách. Trať byla těžší a zajímavěj-
ší než loni, až do konce nebylo nic jasné,“ povídala 
Horká, nejlepší z jedenácti statečných žen. „Moc by 
se mi líbilo, kdyby se jezdila třeba celá série, je to 
zpestření pro závodníky i atraktivní podívaná pro 
diváky.“

Jilemnické lyžařce unikla nominace na mistrovství 
světa do 23 let do Turecka. Kožíšek zase den před 
tím znovu nebodoval ve sprintu světového poháru 
a letos tam zůstává bez bodu. O to víc se těší na 
světové fi nále Nordixu, které se koná na Holmenkol-
lenu v norském Oslu. A měl by tam startovat i domácí 
fenomén Petter Northug. Loni v Davosu při frajeřince 
na posledním skoku Kožíšek přišel o jisté vítězství. A 
Northug dokončil se sešitým obočím. Jak dopadnou 
nyní?

Hana Remešová ve fi nalové jízdě. Vpravo.
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Po dvou letech na Božím Daru se Nordix přestěhoval do Orlických hor, kde našel náročnější 
sjezdovku – trať měřila 700 metrů s převýšením 45 metrů, byly na ní tři skoky i dvě náročná 
stoupání. Těšila se opět nebývalému zájmu lyžařů, i v nabité sezoně přijelo téměř sto padesát 
závodníků. Mezi diváky se objevil i Martin Šonka, šampion v letecké akrobacii.

zdroj: www.redbull.cz

ŠKODA PARK již podruhé v Orlických horách 
Pokud jste se poslední únorový víkend pohybovali v blízkosti sedačkové lanovky, nemohli 

jste přehlédnout veliké lidské mraveniště. Proč? ŠKODA PARK se po roce vrátil do Deštného. 
Mikrofonu se ujal oblíbený moderátor Martin Dejdar a byl báječný. Zelený ŠKODA team nám 
předvedl nový model auta a paní Zima v tu neděli na oplátku celý svůj „šatník.“ Ukázala, že 
je skutečnou dámou. Bylo vidět, že se tuze ráda převléká: sněžilo, svítilo sluníčko, foukalo…. 
Místy husté sněžení prořízly tóny písní slovenské hudební skupiny No Name, jejíž front man 
Igor Timko rozjel na pódiu společně se svou skupinou opravdovou party. 

Tou největší a nejobletovanější atrakcí celého dne se staly testovací jízdy s vozy značky 
ŠKODA. Opět byly vyprodané, jako by si to za volantem těchto krasavců chtěl zkusit každý. 
Zimní terén vybízel k tomu, aby si řidiči ŠKODOVKY řádně otestovali. A odezva byla více než 
pozitivní. Stejně tak jako v ostatních zimních střediscích, kam ŠKODA PARK se svým „zájezd-
ním představením“ zavítal.

Dle zdroje www.skoda-park.cz LuH a LZ

O´Neill Soldiers 2012
První březnový víkend proběhla v Deštném v Orlických horách unikátní událost. Sjeli se tam 

jedni z nejlepších freestylových lyžařů z Evropy, aby se zúčastnili závodu O´Neill Soldiers. 
Freeskiing je nový olympijský sport patřící do akrobatické rodiny. Tato disciplína lyžování 

vznikla tak, že boulaři, omezeni pravidly jízdy v boulích, začali hledat směr, kam posunout dále 
své jezdecké schopnosti. Inspirací se jim stal snowboard. Byly vyrobeny první lyže se zdvihnu-
tými špičkami i patkami, aby tak umožnily jízdu, odrazy, dopady a skoky pozadu. Spousta bou-
lařů se tak přesunula do snowparků za snowboardisty a začala zdolávat stejné překážky, mezi 
něž patří například U-rampa, která se stala první freeski olympijskou disciplínou pro SOCHI 
2014. Ta však tentokrát nebyla středem zájmu.
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V Deštném v Orlických horách byl totiž v na sjezdovce Marta I postaven skok monumen-
tálních rozměrů. Odraz měl výšku 8 metrů a minimální vzdálenost, kterou museli závodníci 
přeskočit, činila úctyhodných 22 metrů. Optimální skoky tak dosahovaly výšky až 15 metrů nad 
okolní sjezdovky a vzdálenosti letu 30 až 35 metrů. To už jsou natolik zajímavé parametry, že 
lákají i špičkové jezdce. O´Neill Soldiers se letos zúčastnili sportovci kupříkladu z Finska, Velké 
Británie, Itálie či Švýcarska. Přijela také česká reprezentace, která se rozhodně nenechala 
zahanbit a na domácím bitevním poli držela krok s pozvanými profesionály.

„Celá akce se nesla v duchu pohraniční bitvy. Okolí Deštného je poseto spoustou menších 
i větších předválečných bunkrů a pevnostních objektů. To nás zaujalo a rozhodli jsme se závod 
stylizovat jako bitvu o pevnost, jejíž tvary nesl i samotný skok,“ prohlásil organizátor Jan Prou-
za.

Celá bitva byla dvoudenní.  V pátek 2. března proběhla kvalifi kace otevřená všem závod-
níkům a v sobotu samotné fi nále, do kterého mezi dvanáct pozvaných zahraničních top jezd-
ců postoupili čtyři kvalifi kovaní borci. Pro mnohé překvapením, pro zasvěcené očekávaným 
výsledkem bylo umístění jezdce Daniela Hanky hned na druhém místě za favorizovaným Mar-
kusem Fohrem z Finska. Hanka letos vyhrál titul mistra ČR a i nyní nechal kompletní českou 
freeski reprezentaci za svými zády.

Zatímco v pátek dopoledne závodníkům počasí moc nepřálo,  sobotní fi nále  pod azurovým 
nebem bylo nevídané. Závod probíhal podle systému play-off, kdy byli jezdci rozlosováni do 
osmi dvojic. Utkali se vždy jeden proti jednomu v technickém a stylovém triku. Pokud bylo skóre 
nerozhodné, hod mince určoval, zda pojedou rozhodující skok technický, či stylový. K vidění 
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byly obrovské rotace i dvojitá salta. Skrze šablonu pavouka se do fi nále probojovali čtyři jezdci. 
Každý měl k dispozici pět pokusů, z nichž se tři nejlepší bodově hodnotily. To jezdcům umožnilo 
zariskovat a vytasit se s tím nejobtížnějším, co umí a zároveň riskovat dva nebodované pády. 
Do fi nále postoupilo po jednom jezdci z Čech, Polska, Itálie a Švýcarska. Finalisté si rozdělili 
fi nanční ohodnocení ve výši 3200 €. Výsledky tohoto boje jsou následující: 

1. Szczepan Karpiel (POL)
2. Lukas Schafer (ITA)
3. Filip Taraba (CZE)
4. Samuel Ortlieb (CH)
„Celá akce mě opravdu nadchla. Líbil se mi precizně připravený skok a hlavně vysoká úro-

veň místních borců i zahraničních jezdců. Po organizační stránce se tato událost může s pře-
hledem srovnávat s mistrovstvím Rakouska či mistrovstvím Evropy,“ nechal se slyšet hlavní 
rozhodčí Cory Hodges z USA. O´Neill Soldiers 2012 jsou v tuto chvíli již minulostí, ale organi-
zátoři již jako každý rok začínají připravovat následující ročník. Laťka je vysoko.

Jan Pavliš

„Jméno ani neznali. Věděli, že jsem Valcha.“
Pan Jiroutek patří k deštenským chalupářům. Pod Špičákem má chatu, na kterou jezdil 

s celou rodinou, jak to jenom šlo. Nyní už bohužel jezdí sám.
Legendární pardubický bojovník Milan Jiroutek měl šestkrát zlomený nos a hromadu tržných 

ran v obličeji. Stejně se hokejem bavil a „líbal“.
Stačí párkrát zazářit v hokejovém play off a už vám pomalu staví sochu.
Hráčem pro velké okamžiky byl i pardubický útočník Milan „Valcha“ Jiroutek (77). Mohutný 

nepříjemný chlap, který v soubojích neuhnul ani o píď. Ohromně si navíc užíval, když mohl 
dělat pro tribuny divadlo. Spoluhráče vozil na ramenou, přehazoval přes mantinel na trestnou, 
dal legendární gól v sedě nebo si klidně kleknul před rozhodčím.

V jedné věci měl ale smůlu, play off si nikdy nezahrál. „Začalo se s ním, až když jsem skon-
čil,“ pokrčila pardubická legenda rameny.

Vyřazovací boje měly premiéru až v roce 1971, pár let poté, co „Valcha“ velkou kariéru 
zabalil.

A jak vidí letošní play off? Má strach, že „ten mrňavej votrok“ pošle Pardubice domů…
Říkáte si někdy, že by play off bylo soutěží přesně pro vás?
To víte, že jo, mrzí mě, že jsem si ho nikdy nezahrál. Když si to rozdáváte jenom každý 

s každým, tak pak už nic není. Ale play off, to je svátek, musíte zapnout naplno a ještě přidat 
kus navíc. Zrovna před chvílí jsem byl na obědě u Rákose. Promítal mi v televizi pardubickou 
historii, několik těch slavných sérií jsem teď viděl.

Která ve vás zanechala největší dojem?
Asi ta s Libercem, když si Pardubice před dvěma lety zajistily postup do fi nále. A i to proti Vít-

kovicím bylo dobré. Hlavně nesmíte prohrát první zápas doma. Když se to stane, jste většinou 
v háji. Anebo musíte mít v brance Haška, aby to tak nebylo. Každému říkám, že play off vyhraje 
ten, kdo má dobrého gólmana. Bez něj to nejde. Všimněte si, že dnes brankáři většinou jenom 
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klečí, proto dává Nedvěd ty svoje góly do vinglu, to už nikdo nečeká. Velmi dobré gólmany má 
třeba Kometa. Může to cáknout Finovi Hovimu i Trvajovi.

Kdo dál se vám v extralize líbí?
Podívejte se na Spartu, nějak zázračný mančaft nemá a taky si nemyslím, že by ji zachránil 

trenér Jandač, který byl vloni tady. Něco v létě sice nakoupila, ale Pöpperle je jasně nejlepší 
v lize. Je to brankář, který může udělat play off.

A sérii Pardubic s Vítkovicemi vidíte jak?
No, když si vezmete současnou pardubickou formu, bude to hodně těžký. Myslím, že se 

rozhodne brzo, dřív než před sedmým zápasem. Důležité bude, jak proti nám zachytá ten 
mrňavej votrok.

Myslíte Málka?
No jasně, když jsem se díval na ty momenty play off, mám pořád před očima tu fi nálovou 

výhru Slavie v Pardubicích 1:0. V sedmém zápase nás Málek úplně vymazal. My máme oba 
gólmany bohužel horší.

Odehrál jste vy sám proti Vítkovicím nějaký výjimečný zápas?
Jeden si vybavuji, šlo jim o záchranu. S Pardubicemi jsme hráli v Ostravě a vypadalo to, že 

sestoupí Zbrojovka Brno. Jenže nám se podařilo v Ostravě vyhrát a dolů šly Vítkovice. Spadly 
na dva roky. V roce 1952 vyhrály titul, ale pak ti kluci zestárli, jiní odešli, a i když tam Mikoláš 
něco odchytal, nestačilo to.

Traduje se, že v Pardubicích na vás tribuny často křičely: „Líbej“. Co to mělo znamenat?
Po gólu jsme se objímali, jako třeba dnes fotbalisti, a lidi to pochopili takhle, tak na mě 

vždycky volali „líbej“. Stejně mě málokdo znal podle jména, byl jsem Valcha, takže aspoň, že 
křičeli něco.

Myslíte, že se našli tací fanoušci, kteří neměli ani páru o tom, že jste Milan?
Stoprocentně. Většinou jsem byl pro ně Valcha. Možná ani nevěděli, že jsem nějakej Jirou-

tek.
Přezdívka Valcha vznikla jak?
V obecné škole Na Skřivánku hráli kluci hodně karty, já to tedy moc neuměl. Tak jsme si 

začali říkat valchaři, karetní hráči. No a mně to už zůstalo.
Vždycky jsem si myslel, že vám tak říkali proto, jak jste to na ledě pořádně brousil …
Taky jsem se toho nebál, ale přezdívka se objevila ještě dřív, než jsem začal hrát pořádně 

hokej.
Doma jste byl oblíbený, pro ránu jste nikdy nešel daleko. Ale nepořvávali na vás jinde?
Třeba v Jihlavě mě měli docela rádi, byl jsem u toho, když vznikala Dukla. I když taky jsem 

tam měl pár potyček. Ale třeba se Šmíďákem (Ladislav Šmíd). Udělal mi žebra a já mu cvaknul 
krosček. Třeba na Spartě nebo ve Vítkovicích byl klid, nikdo nehulákal.

Pořád se říká, že dříve se hrál hokej daleko techničtější. Změnily se i souboje?
Víte, co mě namíchne nejvíc? Ty hromady u mantinelu. Je tam pět hráčů, někde pod nimi 

puk a nic se neděje, rozhodčí stejně nepíská. Dřív byli borci jako Kasper (Kometa, Vítkovice), 
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kořeni, kteří uměli dát pořádně ostrý bodyček, rozdávaly se prdeláky, taky jsem jich pár dostal. 
Ty k vidění už dnes moc nejsou. Kdo to s hokejkou moc neuměl a pořád koukal na puk, už ležel. 
V tomhle byl hokej určitě ostřejší, jen se nehrálo tolik u mantinelů. Podívejte se na Rusáky, když 
byli nedávno v největším laufu a dávali v televizi tu jejich KHL, tak se u hrazení vůbec nehrálo. 
Mají velká kluziště, tam je hromada prostoru na nahrávku.

Měl jste zaručený způsob, jak se dostat soupeři pod kůži?
Občas jsme se hecovali. Se Šmíďákem nebo Frantou Tikalem jsme trochu soutěžili. Mydlili 

jsme se. Na obličeji mám asi padesát tržných ran, šestkrát jsem měl zlomený nos. Soubojů 
kolem branky bylo hodně, helmy jsme žádné neměli. A zuby? Ty jsem měl vyražené několikrát. 
Ještě že byl jednou s námi v Ostravě doktor Kratochvíl. Dostal jsem, myslím, loktem a přední 
zuby mi vrazili dozadu, ale vylomené naštěstí nebyly. Pepek mi je narovnal a za měsíc se mi 
usadily.

Vynikající kariéru má za sebou i syn Jiří. Neváhal jste, jestli ho pustit k hokeji?
Hlavně jsem to tak trochu zaspal. Na hokej ho dala manželka. Odjeli jsme do Kitzbühelu, 

Jirkovi bylo pět, šest. Naučil se tam bruslit a v Pardubicích pak přešel do žáků. Zrovna to byly 
ty tři výjimečné ročníky 63 – 65: Hrubeš, Hašek, Dolana, Kopecký, Franta Musil …

Hned jste na synovi viděl, že se neztratí?
Hlavně dával góly. V žácích hrál třeba ve třetí lajně. Říkal jsem mu: Nic si z toho nedělej, 

budeš tam mít aspoň víc prostoru, nikdo si tě nebude tak hlídat. Postavu měl po mámě, byl spíš 
menší, ale stejně to byl bojovník, dokázal i rány rozdat. Hlavně ale střílel ty branky. Vynikající 
dvojici vytvořil s Dolanou, spolu jim to sedlo.

Musel jste být pyšný, když se „Valcha“ mladší prosadil i do áčka, nebo ne?
Měl jsem hroznou radost. Tehdy jsem dělal v Pardubicích ředitele zimáku, kluci hráli v šest-

nácti svůj první ligový zápas a Dolana dal hned gól. Na nějaké rady už to nebylo, kluci měli svůj 
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styl, Jirka dobře bruslil a ani nebyla potřeba mu nic říkat. Nemluvil jsem mu do toho. Stejně se 
musí každý prosadit sám.

S kamarády Danihelkou a Vaňkem se dal Milan Jiroutek dohromady ještě jako malý kluk a 
celá trojka to dotáhla do nejvyšší české soutěže. „Valcha“ Jiroutek byl bojovník, který se nebál, 
že tu a tam nějakou tu ránu koupí. Uměl je i rozdávat.

Vizitka
Milan „Valcha“ Jiroutek
Narodil se v Jesničánkách v roce 1935. V nejvyšší soutěži důrazný útočník odehrál za Par-

dubice kolem 500 utkání.
Začátky s hokejem
„Odmala jsem chodil do Sokola, pěstovala se všestrannost. Hrál jsem i basketbal. Bruslit se 

chodilo na Maťák, a tam jsem se seznámil s Danihelkou a Vaňkem. Všichni tři jsme se v roce 
1947 přihlásili do žáků. Koučoval nás Franta Landsman.“

V osmnácti do ligy
„Pardubice se dostaly v roce 1950 do ligy a o tři roky později vzal trenér Rejda do týmu mě, 

Vaňka i Danihelku a Pardubice začaly hrát jako jedny z prvních na tři lajny.“
U vzniku Dukly Jihlava
 „V roce 1955 jsem šel na vojnu do ÚDA Praha. Rok jsem čekal na Vaňka, který dodělával 

školu v Hradci, rukovali jsme tak všichni tři. Od válu šel generál Čepička a armádní celky se 
rozpadaly, vznikl jediný – Dukla, která nakonec musela do druhé ligy. Sídlo jsme měli v Praze, 
trénovat se jezdilo do Kladna a zápasy jsme hráli nakonec v Jihlavě a podařilo se vybojovat 
nejvyšší soutěž. Od roku 1957 jsem se vrátil zpátky do Pardubic. Sestava se pak různě měnila, 
nastupoval jsem třeba i s Kobranovem. Vydržel jsem tady až do roku 1968.“

Rakouské angažmá
„S Karlem Vaňkem jsme z Pardubic odešli do Hradce, kde se hrála druhá liga. Pak jsem si 

sehnal angažmá v rakouském Kitzbühelu. Tam jsem hrál rok a půl. Pak ale zasáhla politika. 
Svaz vyhlásil, že kdo se nevrátí do roku 1970 domů, bude brán jako emigrant.“

Nižší soutěže
„Nejdřív jsem začal hrát za Hořice, kde se podařilo vyhrát krajský přebor, pak jsem nastupo-

val za Dvůr Králové. Tam jsem měl incident s jedním rozhodčím a bábou v zástěře, která mě 
nechtěla pustit do kabin. Od poloviny 70. let jsem s registrovaným hokejem skončil.

Článek Pavla Ryšavého vybrala Míla Karová

V Deštném máme Mistra ČR!
Také v letošním roce si Petr Remeš, závodník oddílu běžeckého lyžování SKI Skuhrov nad 

Bělou, vedl v bílé stopě velmi dobře.
V kategorii staršího dorostu letos kraloval na sprinterských tratích – stal se mistrem ČR 

ve sprintu klasickou technikou, v Českém poháru obsadil ve sprintech 1. místo, v dálkových 
bězích byl 3. a celkově mu patří 2. příčka.

Obhájil loňské vítězství v Jilemnické 25 v kategorii muži do 40 let, zvítězil s více než minu-
tovým náskokem. V celostátním žebříčku starších dorostenců obsadil 2. místo, je členem 
družstva olympijských nadějí ČR.
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Kromě Petra dosáhly na mistrovský titul 2 děvčata: Kristýna Holíková z Kvasin a Šárka 
Jirásková z Police n. M. Družstvo dorostenců ze Skuhrova n. B. (které čítá pouze 6 členů) pod 
vedením Petra Michla, bývalého reprezentanta ČR v běžeckém lyžování a účastníka několika 
OH se umístilo mezi 36 oddíly na vynikajícím 6. místě, předstihlo i daleko větší oddíly jako je 
např. Dukla Liberec.

I v mladších kategoriích děti dosahují vynikajících výsledků, pravidelně se umísťují na stup-
ních vítězů v krajských soutěžích, zúčastňují se celostátních závodů. Zuzka Holíková repre-
zentovala oddíl na Zimní olympiádě dětí a mládeže v Beskydech a přivezla si odtud bronzovou 
medaili ze štafety.

V oddíle běžeckého lyžování se trenéři věnují všestrannému sportovnímu vyžití svých svě-
řenců, kromě klasického lyžování, které je hlavní náplní, děti jezdí na vodu, na kolech, závodí 
v přespolních bězích. Někteří bývalí i současní členové oddílu neodolali adrenalinové výzvě 
a zúčastnili se skikrosu na běžkách v Deštném v O. h., nejlépe se umístila Hana Remešová, 
která byla 3. O lepší umístění ji připravil pád těsně před cílem.

Zveme do našich řad další zájemce o tento krásný sport, tréninky probíhají několikrát týdně 
v zimě v Deštném v O. h., od jara do podzimu ve Skuhrově n. B. v lese nebo v tělocvičně.

Informace: Petr Michl              604230641
                 Josef Michl              604149041     
                 Alena Remešová     737726339                

Alena Remešová

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921

Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.
Uzávěrka tohoto vydání byla 15. února, uzávěrka dalšího čísla je 15. května 2012.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: ing. Jiří Beran (JB), Lucie Havrdová (LuH), Jaroslav Karban (JaK), 

Alena Křížová (AK), Hana Pavlíčková, Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orlických horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

cena: 15,- Kč

❖ ❖ ❖ ❖


